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A tARtAlOmBÓl

okker Péter nem volt 
szívbajos egyetemista. Azt 
értem ezalatt, hogy bár-
mibe belevágott, ami ki-
hívást jelentett számára. 
Nem véletlen, hogy humán 
szakos hallgató, mert vi-
lágéletében messze állt tőle 
bármilyen művészi, kreatív 
tevékenység. Viszont szereti 
a kihívásokat, így azonnal 
cselekedett, amint meghal-
lotta a Made in Debrecen 
fesztivál hírét.

Ő, aki még a legalapvetőbb 
gyerekdalt sem tudja eléne-
kelni tisztán, énekesként 
punkzenekart toborzott. 
Jelentkeztek is a nagy ese-
ményre, és okker Péter éle-
tében először színpadra állt, 
mint énekes. Előtte azért 
próbáltak pár hétig, de nem 
vitték túlzásba, hisz Péter 
szívós kutatómunkával ki-
derítette, ehhez a műfajhoz 
elég három-négy akkord 
ismerete. Az Apu Engedd 
Ki a Kutyát! névre keresztelt 
formáció fergeteges húsz-
perces performanszát éve-
kig emlegetik majd azok, 
akik ott voltak. Az a helyzet, 
hogy le se merjük írni, mi 
történt pontosan… Akik 
telefonnal rögzítették az ese-
ményt, visszanézve a történ-
teket, azonnal törölték is azt. 
Az ismert videómegosztó 
portálon megjelenő rövid 
részlet is eltűnt félórán belül.

Ha kíváncsiak rá, kér-
dezzék meg magát okker 
Pétert. sajnos nemcsak az 
a biztos, hogy ezen a napon 
először zenélt közönség 
előtt, hanem az is, hogy 
utoljára.  

Puser Potondi Pál
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Megjelent a 100. kötet
A Debreceni Egyetem Matematikai Intézetének gondozásában 

és munkatársainak szerkesztésében megjelenő Publicationes 
Mathematicae Debrecen tudományos folyóirat a 100. kötetét adja 
ki az idei évben. A száz kötet mintegy 4000 publikált dolgozatot 
jelent, több ezer szerző munkájának legjavát. Az egyetemi kiadás-
ban megjelenő, nemzetközileg indexelt angol nyelvű matematikai 
szaklap, a Debreceni Egyetem folyóiratai közül az első, amely 
1997-ben bekerült a világ egyik vezető tudományos publikáci-
ós adatbázisába, a scopusba. A folyóirat online hozzáférhető a 
https://publi.math.unideb.hu oldalon.

Gyakornoki és Duális Fórum 
A Debreceni Egyetem gyakornoki és duális képzési programjai egyre sikeresebbek, évről évre több hallgató és vállalat választja eze-

ket – hangzott el a Gazdaságtudományi Kar, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar, valamint a MAG 
Praktikum Gyakorlatszervező Központ által közösen rendezett Gyakornoki és Duális Fórumon, amelyen több mint 50 szervezet 79 
munkatársa, valamint csaknem 400 hallgató vett részt március végén. Bács Zoltán, a DE kancellárja elmondta: vállalati együttműködést 
igénylő gyakorlatorientált képzések elsősorban a GTK-n és a MÉK-en folynak az egyetemen, de kisebb számban más karokon, például 
a Műszaki és az Informatikai Karon, valamint a Természettudományi és Technológiai Karon is előfordulnak. Az elmúlt 15 évben a DE 
több tízezer hallgatója vett részt ilyen programokban. A kerekasztal-megbeszélés után a hallgatók találkozhattak a cégekkel, ahol meg-
ismerhették az egyes szervezetek által kínált ilyen lehetőségeket.

Kitüntetések a nemzeti ünnepen 
A Debreceni Egyetem több, kiemelkedő tudományos, szak-

mai munkát végző oktatója, kutatója, és egy hallgatója is állami 
elismerésben részesült a 
nemzeti ünnepen. szé-
chenyi-díjat vehetett át 
s. Varga Pál irodalom-
történész, akadémikus, 
a DE Bölcsészettudomá-
nyi Karának professzor 
emeritusa. A Magyar 
Érdemrend középke-
resztje polgári tagozata 
kitüntetését kapta Liu 
shaoang rövidpályás 
gyorskorcsolyázó. A DE 
Gazdaságtudományi Ka-
rának sportszervező sza-
kos hallgatója a pekingi 
XXIV. Téli olimpiai Já-
tékokon elért kimagasló, 
sporttörténelmi jelen-
tőségű eredményei, az 
újabb olimpiai bajnoki 
címe és harmadik he-
lyezései elismeréseként. 
A Magyar Érdemrend 
lovagkeresztje polgári 
tagozata kitüntetést ka-

pott Tarcali Gábor, a DE Mezőgazdaság, Élelmiszertudományi- 
és Környezetgazdálkodási Kara Növényvédelmi Intézetének 
tudományos főmunkatársa, a Magyar Növényvédő Mérnöki és 
Növényorvosi Kamara alelnöke. Az Életfa Emlékplakett Arany 
fokozatát adományozta Nagy István agrárminiszter Loch Jakab, 
a DE Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdál-
kodási Karának professor emeritusa részére.

Vadászok adománya 
orvosi eszközöket adományozott a Debreceni Egyetem Klinikai 

Központ Gyermekgyógyászati Klinikájának az országos Jótékony-
sági Vadászat Nonprofit Kft. Az eszközöket a tavaly decemberben 
megtartott jótékonysági vadászaton összegyűlt pénzből vásárolták. 
A vadászatot először 2013-ban rendezték meg, a kezdeményezés 
2019-ben vált országossá. Tavaly összesen 42,3 millió forint gyűlt 
össze, amelyből 19 megyei egészségügyi intézmény gyermekellátá-
sát támogatják. Hajdú-Bihar megyében több mint 1 millió forintot 
adományoztak a vadászok, amelyből a Gyermekgyógyászati Klini-
kának gyorsmosót és kékfény lámpát vásároltak.



EgyEtEmi ÉlEt  52022. Április HÍREK

www.unideb.hu   n   facebook.com/egyetemielet

Ipari kihívások 
Ipar napjai címmel programsorozatot rendezett március 30. és 

április 1. között a DE Műszaki Kara a Debrecen Megyei Jogú Város 
Önkormányzatának közreműködésével, 36 cég részvételével, hato-
dik alkalommal. A Nagyerdei stadionban és a kar Ótemető utcai 
épületeiben rendezett program célja, hogy bemutassa a cégek és a 
partnerek részére Debrecen gazdaságfejlesztési terveit, lehetőségeit, 
erőforrásait, illetve alkalmat biztosítson a párbeszédre a város, az 
iparvállalatok, az egyetem, valamint a középfokú képzés résztvevő-
inek. A rendezvényen bemutatkozott – többek között – a Krones 
Hungary Kft., a National Instruments, a sensirion Hungary Kft., a 
schaeffler debreceni gyára, és a Vitesco Technologies Hungary Kft. is.

Kisbusznyi adomány 
rekordmennyiségű felajánlás gyűlt össze a Debreceni Egye-

tem sporttudományi Koordinációs Intézetének március 9-ei, 
jótékonysági korcsolyaestjén a Debreceni Jégcsarnokban, ahová 
a belépő ezúttal nem egy jegy, hanem egy csomag tartós élelmi-
szer, higiéniás termék, törlőkendő vagy épp pelenka, bébiétel 
volt. A felajánlásokat a Jégcsarnok mellett még két helyszínen, 
az egyetemi csocsó-, illetve pókerversenyen, valamint a nőnapi 
aerobicrendezvényen is gyűjtötték a szervezők. A sportos, jóté-
konysági estén mintegy 1000 egyetemi hallgató vett részt, nagyon 
sok külföldi, a többi közt dél-koreai, jordániai, egyiptomi, kazah 
diák is csatlakozott a kezdeményezéshez. Az adományt a Magyar 
Vöröskereszt segítségével az ukrajnai háború sújtotta gyermekek, 
valamint családjaik megsegítésére ajánlják fel. 

TTTT-mérföldkő
A Debreceni Egyetemre látogatott és kutatásairól tartott előadást 

Elias Arnér, a stockholmi Karolinska Intézet biokémikusa, az intéz-
mény fenntartásáért felelős Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért 
Alapítvány kuratóriumi elnökének munkáját támogató Tudomá-
nyos és Társadalmi Tanácsadó Testület tagja. A svéd professzor a 
márciusi látogatása alkalmával megbeszélést folytatott az egyetem és 
az alapítvány vezetőivel, megismerkedett az intézmény történetével, 
valamint az itt folyó oktató- és kutatómunkával. – Fontos mérföld-
kőhöz érkezett a DE a tanácsadó testület létrehozásával, amelyben 
olyan, magasan kvalifikált kutatók, professzorok segítik a kurató-
rium munkáját, akik a nemzetközi és hazai példákon keresztül a 
legkorszerűbb új módszertanokat tudják bemutatni a kutatások és 
egyes tudományágak jövőbeni fejlődésének elősegítéséhez – hang-
súlyozta az előadást megelőzően Kossa György kuratóriumi elnök. 

A tudományos utánpótlásért 
Az intézmény graduális képzésben részt vevő hallgatói és kutatói 

számára rendezett a doktori képzést népszerűsítő konferenciát 
március 24-én a Debreceni Egyetem Doktorandusz Önkormány-
zata a Főépület Aulájában. Az eseményen Hankó Balázs, az ITM 
helyettes államtitkára is előadást tartott a megújuló felsőoktatásról. 
A rendezvényen a résztvevők hasznos információkhoz juthattak a 
megújuló felsőoktatásról, a doktori képzésről, a felvételi követelmé-
nyekről, az ösztöndíj-lehetőségekről, továbbá megismerkedhettek 
az oktatói-kutatói pályával, valamint a doktori képzésben részt ve-
vők érdekképviseletét ellátó Doktoranduszok országos szövetsége 
tevékenységével is. 
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Szenátus
A modellváltást követő első teljes évi működési és üzleti 
tervéről döntött a Debreceni Egyetem Szenátusa. 
A márciusi ülésen egyetem tanári pályázatokról, 
professor emeritus címek, valamint egyetemi kitünteté-
sek adományozásáról is szavazott a testület.

számos egyetemi tanári pályázatot rangsorolt, professor 
emeritus cím adományozásáról döntött, illetve módosította a 
szenátus állandó bizottsági összetételét a Debreceni Egyetem 
legfőbb döntéshozó testülete márciusi ülésén. A szenátus tagjai 
több elismerés adományozásáról – doctor honoris causa cím, Pro 
universitate-díjak és címzetes egyetemi tanári cím – is határoztak.  

Az elmúlt időszak jogszabályi változásai, valamint a modellvál-
tás miatt több szervezeti szabályzatot is módosítani kellett, illetve 
elfogadták a Kancellária új ügyrendjét.

A szenátus ellenszavazat és tartózkodás nélkül támogatta az 
szMsz 11. számú mellékletének, az „Egyetemi kitüntetések és 
címek adományozásának rendje a Debreceni Egyetemen” című 
szabályzat módosítását. A határozat kimondja, hogy a szenátus 
jelen lévő tagjai háromnegyedének igenlő szavazatával, titkos 
szavazással a kitüntetettől a kitüntetést visszavonhatja, ha az 
elismert arra méltatlanná vált, illetve amennyiben a kitüntetés 
az odaítéléstől számított 3 éves jogvesztő határidőn belül nem 
kerül átadásra, a kitüntetett elveszti jogosultságát a kitüntetésre, 
címre. Ezzel együtt hatályon kívül helyezték a testület 1/2017 
(VIII.18)-i határozatát.

Az oktatási ügyek között számos új képzés létesítésének és indí-
tásának javaslatát támogatta a szenátus. Megszavazták az idegen 
nyelvi és interkulturális mediáció (BTK) alapképzési szak létesí-
tésének, az anyagmérnöki (TTK) alapképzési szak indításának, a 
gyógyszerfejlesztési kutatás-menedzsment (GYTK) mesterképzési 
szak létesítésének, a szociális ismeretek tanára (EK) és a villa-
mosmérnöki (MK) mesterképzési szakok indításának javaslatát. 
ugyancsak támogatták az űrtáplálkozási és -egészségtudományi 
szakember (ÁoK) és a rendszerszemléletű coaching (BTK) 
szakirányú továbbképzési szakok létesítésének és indításának, a 
magyar mint idegen nyelv szakos pedagógus (BTK) szakirányú 
továbbképzési szak indításának, a mesterséges intelligencia mér-
nök (IK) magyar és angol nyelvű szakirányú továbbképzési szak 
létesítésének és indításának javaslatát.

A testület márciusi ülésén tárgyalta a Debreceni Egyetem 2022. 
évi büdzséjét, melyet az 2021. augusztus 1-jei fenntartó váltás 
nyomán immár működési és üzleti tervnek neveznek

Bács Zoltán kancellár az előterjesztéshez fűzött hozzászólásában 
köszöntette az egyetem közhasznú felügyelő bizottságának tagjait 
– akik az új testületben először vettek részt a szenátus ülésén –, 
Imre László professzor tudományos képviselőt, Kovács Márta 
gazdasági képviselőt és Hajdúböszörmény polgármesterét, Kiss 
Attilát, aki a társadalmi képviseletet látja el.

Bács Zoltán felidézte, hogy az intézményt fenntartó alapítvány 
kuratóriuma február 25-ei ülésén tárgyalta és elfogadta az intéz-
mény 2022. évi működési és üzleti tervét, amely sok mindenben 
egyezik a korábbi elvekkel és módszertannal, de számos új elem 
került bele, főként a finanszírozási oldalon.

– Továbbra is két lépcsőben dolgozzuk ki az üzleti tervet: az 
elsőben az egyetem sarokszámait és fő elveit rögzítjük, míg a 
második tartalmazza a karok, a Klinikai Központ és az agrár 
kutatóintézetek költségvetését, amelyet majd a következő szená-
tusi ülésen tűzünk napirendre. A finanszírozás módszertanának 
változása miatt, valamint a költségvetés készítésének időszakában 
már látható gazdasági és politikai világhelyzet bizonytalansága 
miatt, a tervezés során arra törekedtünk, hogy mindenképpen 
tudjuk biztosítani a megemelkedett üzemeltetési költségek és 
bérek forrását, valamint tartalék mozgásteret a karok és egyéb 
szervezeti egységek számára. Új elemet és biztonsági hátteret is 
jelentenek a létrehozott programfinanszírozási kalapok – tájé-
koztatott a kancellár.

A kancellár kiemelte, hogy valamennyi egység számára van 
forrás a tavalyi bérfejlesztés alapbért és teljesítménybért érintő 
biztosítására, illetve amennyiben az intézmény teljesíti a szerző-
désben rögzített indikátorokat, akkor az új bérstratégia alapján 
minden – a más finanszírozásban működő egészségügyön kívül 
dolgozó – oktató, kutató és dolgozó egyhavi plusz jövedelemben 
részesülhet év végén.  

– Összességében egy teljesen biztonságos, az inflációs és egyéb 
költségnövekedési tényezőket teljes mértékben figyelembe vevő 
költségvetés készült – jelentette ki Bács Zoltán kancellár.

A testület támogatta a Mathias Corvinus Collegium Alapítvány-
nyal, valamint a szociális és Gyermekvédelmi Főigazgatósággal 
történő együttműködési megállapodás megkötésének javaslatát

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL 
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A fiatal kutatók támogatási rendszerének 
megerősítéséről állapodott meg az Innovációs 
és Technológiai Minisztérium a Doktoranduszok 
Országos Szövetségével a Debreceni Egyetemen.
 Az eseményen bemutatták az elmúlt 5 évben mintegy 
8 milliárd forintból megvalósult infrastruktúra-fejleszté-
seket, és a jövőbeni lehetőségekről is beszélt 
Hankó Balázs helyettes államtitkár. 

– A Debreceni Egyetem kiemelt mintája a megújult magyar 
felsőoktatásnak, hiszen az intézmény mindig vezető szerepet 
töltött be abban, hogy hogyan lehet új, innovatív megoldások-
kal, kutatás-fejlesztéssel, intézményműködtetéssel, szervezéssel 
a felsőoktatás, kutatás élén járni – jelentette ki Hankó Balázs, az 
Innovációs és Technológiai Minisztérium felsőoktatásért felelős 
helyettes államtitkára a Debreceni Egyetem Learning Centerében 
tartott rendezvényen.   

Hankó Balázs kiemelte: a magyar felsőoktatási intézmények 
egyre nagyobb része kerül be a topligába. A világ 28 ezer egyeteme 
között hazánk 11 felsőoktatási intézménye – köztük a Debreceni 
Egyetem is – a világ legjobb 5 százaléka között szerepel, a hallga-
tók kétharmada modellváltó intézménybe jár, és 80 százalékuk 
állami ösztöndíjas.

– Az átalakult felsőoktatási rendszer célja a hallgatói lemorzso-
lódás csökkentése és a diákok elhelyezkedésének támogatása. A 
kormányzat a tehetséggondozó, valamint mobilitási programok 
mellett az egyetemi sportélet fejlesztésére – melynek egyik élenjáró 
példája a DE – 2,5 milliárd forintot fordít. A következő években 
pedig a kormány korábban soha nem látott összeggel, mintegy 
2700 milliárd forinttal fejleszti a felsőoktatást – jelentette be a 
helyettes államtitkár.      

A rendezvényen az Innovációs és Technológiai Minisztérium 
együttműködési megállapodást írt alá a Doktoranduszok or-
szágos szövetségével a fiatal kutatók támogatási rendszerének 
megerősítéséről.

– Hazánk csaknem 10 ezer doktoranduszhallgatója a magyar 
felsőoktatás közvetlen jövőjét jelenti. A támogatásuk érdekében, 
a megállapodás révén erősítjük a doktoranduszképzés gyakorlati 
tartalmát, növeljük a sikeres fokozatszerzések számát, a program-
ban részt vevőknek bővített állami ösztöndíjhelyeket biztosítunk, 
és a támogatjuk a családos, gyermeket nevelő fiatal kutatókat, 
doktoranduszokat, fejlesztjük az ezt szolgáló ösztönző keretrend-
szert. Népszerűsítjük a doktori képzést, nemcsak a hazai, hanem 
a nemzetközi térben is. Fejlesztjük a szakkollégiumok rendszerét, 
valamint javítjuk a fiatal kutatók által végzett oktató-kutatói mun-
ka anyagi elismerését is – fejtette ki Hankó Balázs.

Molnár Dániel, a DE Doktorandusz Önkormányzat, valamint 
a Doktoranduszok országos szövetségének (DosZ) elnöke 
szerint a hallgatói szervezet és a felsőoktatásért felelős állami 
rendszer a szoros együttműködéseknek köszönhetően már számos 
eredményt értek el közösen, mint a doktori képzés strukturális 
átalakítása és az állami ösztöndíjasok számának bővítése. A 
megállapodás révén még több kutató és doktorandusz szerezhet 
tudományos fokozatot.

– A fiatal kutatóink támogatása, hallgatóink gyakorlati és szak-
mai képzésének fejlesztése kiemelten fontos a Debreceni Egyetem 
számára. Az elmúlt évben megvalósult több mint 8 milliárd fo-
rintos fejlesztések nagyban erősítik intézményünk és a hallgatók 
versenyképességét – szögezte le Bács Zoltán.

A Debreceni Egyetem kancellárja a projektről szólva kifejtette: 
az átfogó fejlesztési program meghatározó eleme volt az orvos- 
és egészségtudomány, valamint a fogorvosi képzés feltételeinek 
megújítása, javítása.

– A Debreceni Egyetem bátran tervezhet, mivel a jövőbeli fej-
lesztési elképzeléseket a DE kuratóriuma, a kormányzat, európai 
uniós források, valamint a felsőoktatásért felelős kormányzati 
szervek is támogatják – tette hozzá az egyetemi vezető.

A most lezárult ötéves program keretében az Egyetem téri 
campuson megépült többfunkciós, háromemeletes Learning 
Center mellett megújultak az Általános orvostudományi Kar 
sebészeti Műtéttani Tanszék épületei, szemsebészeti gyakorló 
műtőt alakítottak ki, a Fogorvostudományi Karon pedig Fantom 
Labort. Megújult a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Karhoz kapcsolódó Gépszín és a Talaj-
vizsgáló labor, a Műszaki Kar egy része, a Társadalomtudományi 
és Egészségtudományi oktatási Központ, a Természettudományi 
és Technológiai Kar Villamosmérnöki Tanszéke, a Bölcsészet-
tudományi Kar V. tanterme, az Egészségügyi Karon pedig skill 
Labor jött létre.

Az 2017-ben indult projektben beépítették az Informatikai 
Kar padlásterét, továbbá a III. számú Belgyógyászati Klinika 
tetőtérében kapott helyett az egészségügyi szakdolgozók oktatási 
központja. Megújultak az Élettudományi Könyvtár belső terei, és 
a Főépület Duplumtár is.

A gyakorlati képzést segíti az átfogó fejlesztési program során 
megvásárolt csaknem 3000 új műszer, szimulációs rendszer, 
informatikai eszköz, valamint laborfelszerelés is.

A fejlesztés az EFoP-4.2.1-16-2017-0015 számú, „A Debreceni 
Egyetem felsőoktatási infrastruktúra fejlesztése” című projekt 
keretében, mintegy 8,318 milliárd forint vissza nem térítendő 
támogatásból valósult meg, amelyet az Európai regionális Fej-
lesztési Alap és Magyarország költségvetése társfinanszírozásban 
biztosított.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – ÉE

Fejlesztések 
a versenyképes felsőoktatásért
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Méltósággal viselt, hosszan tartó betegség után, életének 49. évében elhunyt M. Tóth Ildikó újságíró, a Debre-
ceni Egyetem sajtófőnöke. 

M. Tóth Ildikó mintegy 30 évet töltött a médiában. 1994-ben egy hajdúböszörményi helyi adónál, a Keleti 
Főcsatorna rádiónál hírszerkesztőként-hírolvasóként kezdte pályáját. A tanulóévek Miskolcon folytatódtak, 
ahol két helyi rádióban is szorgalmasan szerkesztette a híreket, majd önálló műsort kapott. A miskolci évek 
alatt kezdett televíziózni a Magyar Televízió Miskolci Körzeti szerkesztőségében, ahol a riporteri és szerkesztői 
munka mellett már a műsorvezetés izgalmait is megtapasztalta a körzeti híradó kamerái előtt. A miskolci évek 
után, 2000-ben Debrecenben folytatta pályáját a rádió 1 hírszerkesztőjeként, majd vezető hírszerkesztőjeként, 
közben egy nyíregyházi rádióban (Gold Fm) is dolgozott, a Havaria Press helyi tudósítója volt, és az ingyenes 
Futár újság szerkesztőjeként a nyomtatott sajtóval is megismerkedett. A Debrecen Televízióban 2002-ben kezdett 
dolgozni: először riporterként, majd szerkesztőként, később hírigazgatóként. A debreceni televíziónézők tíz év 
alatt rendszeresen láthatták riportjait, a Napszemléből tőle tudhatták meg a legfontosabb helyi híreket. Éveken át 
közvetítette a Virágkarnevált, de a Kölcsey Központ és a városi uszoda átadásakor is őt láthatták az élő adásban. 
Emellett városi és céges rendezvények műsorvezetőjeként is rendszeresen közreműködött.

Az aktív rádiós és televíziós évek után 2013-ban az új kihívás következett: a Debreceni Egyetem egységes 
kommunikációjának megszervezésére kapott megbízást. Kezdeményezésére hozta létre az intézmény az egyetemi 
sajtóirodát, melynek tudósításai naponta elérik a hírportálok, lapok, rádiók és televíziók közönségét. Munkája 
eredményeként a sajtóiroda új szintre emelte a Debreceni Egyetem ismertségét. M. Tóth Ildikó közreműködésével 
az egyetem és az önkormányzat közös törekvései is hangsúlyosan megjelentek a helyi és országos sajtóban. 
szakmai munkásságát 2017-ben Debrecen Megyei Jogú Város közgyűlése Debrecen Város sajtódíjával ismerte el.

Fesztelen kíváncsisága, lendületes munkatempója, hatalmas teherbírása nem árulkodott betegségéről, pedig 
még csak 19 éves volt, amikor Hodgkin-kórt állapítottak meg nála. A viszonylag korai felismerésnek és kezelésnek 
köszönhetően felgyógyult a limfómából. sőt, évtizedekkel később gyógyult limfómás betegként osztotta meg 
tapasztalatait és adott tanácsokat, beszélt betegtársainak a kórról.

2022 januárjában egy vírusfertőzést követően kórházba került, de onnan is ugyanazzal a lendülettel vetette 
bele magát az egyetemi kommunikációba, mint ahogy az elmúlt 9 évben bármikor. Hatalmas élni akarással, 
fittyet hányva az egyre súlyosbodó állapotra a kórházi ágyból is napi rendszerességgel egyeztetett a kollégákkal, 
igyekezett támogatni az egyetemi sajtóiroda és az egyetemi vezetés mindennapi munkáját. 

Nem csak a média világában érezte magát otthon. „Homo ludens”– játékos emberként élvezte az élet szépségeit: 
a jó könyveket, az izgalmas előadásokat, a színes beszélgetéseket, szívesen utazott. Vidám természete, folytonos 
kíváncsisága, kifogyhatatlan energiája és élni akarása hatalmas motivációt jelentett kollégái számára. Távozásával 
a debreceni média meghatározó alakjától búcsúzunk. Pályatársai, munkatársai, barátai és családja körében is 
betölthetetlen űrt hagyott hátra. Emlékünkben örökké élnek az izgalmas beszélgetések, a hasznos intelmek és a 
fontos részletek.

M. Tóth Ildikót a Debreceni Egyetem saját halottjának tekinti. 

M. Tóth Ildikó
(1974–2022) 
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Együttműködésre hívta a Debreceni Egyetem a város 
és a történelmi egyházak vezetőit, hogy összefogva, 
a közösség erejével, együtt segítsenek az ukrán–orosz 
konfliktus miatt bajba jutott embereknek. Május 6-án 
nagyszabású segélykoncertet rendeznek 
adománygyűjtéssel egybekötve.

A Debreceni Egyetem által kezdeményezett összefogás részeként 
március 29-én találkoztak az intézményt fenntartó kuratórium, az 
egyetem, a város és az egyházi közösségek vezetői az intézmény rek-
tori tanácstermében. Az egyeztetést a Debreceni Egyetem elhunyt 
sajtófőnökére, M. Tóth Ildikóra emlékezve közös gyertyagyújtással 
és imádsággal kezdték.

A megbeszélésen részt vett: Kossa György, a Gróf Tisza István 
Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumi elnöke, Bács 
Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja, Bartha Elek oktatási 
rektorhelyettes, Fekete Károly, a Tiszántúli református Egyházkerü-
let püspöke, Palánki Ferenc, a Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegye 
püspöke, Kapin István, a Hajdúdorogi Főegyházmegye parókusa, 
Asztalos richárd, a Debreceni Evangélikus Egyházközség igazga-
tó-lelkésze, Horovitz Tamás, a Debreceni Zsidó Hitközség elnöke 
és Puskás István, Debrecen Megyei Jogú Város alpolgármestere.

Kossa György kuratóriumi elnök kifejtette: a találkozás célja 
kettős, egyrészt a már meglévő együttműködés formalizálása, kö-
zös rendezvények, tehetséggondozó programok rendezése, közös 
kommunikációs tevékenység megszervezése. A másik cél, hogy eny-
hítsék a szomszédban dúló háború nyomán kialakult humanitárius 
krízist, Debrecen és a régió vezető egyházainak együttműködésében 
segítsék az elesetteket.

– Példát kell mutatni egy olyan együttműködés keretében, 
amelyben mindenki hitétől függetlenül, a közös értékek mentén 
szorosabbra fűzheti a kapcsolatokat – mondta el.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja szerint a jelenlegi 
helyzetben felekezettől vagy pártállástól függetlenül kell cselekedni.

– Debreceniek vagyunk, és egy közös ügyért állunk ki. Az 
egyetem egy olyan hely, amely nagy közösségként összefogja a kis 
közösségeket, és ahová 120 ország polgárai járnak. Egy szomorú 
aktualitás, hogy M. Tóth Ildikó sajtófőnökünk halálának másnapján 
beszélhetünk erről az összefogásról, egyben felemelő érzés, hogy 
közösen emlékezhettünk rá – mondta Bács Zoltán, aki azt is be-
jelentette, hogy a Debreceni Egyetem sajtódíját M. Tóth Ildikóról 
nevezik el.

Segélykoncert Kárpátaljáért 

Az egyházi és városi vezetőkkel folytatott megbeszélésen 
megállapodtak, hogy az összefogáson alapuló humanitárius se-
gítségnyújtás első mérföldköve egy ökumenikus gálarendezvény, 
egy segélykoncert lesz, melynek bevételét a kárpátaljaiak megsegí-
tésére ajánlják fel. Fekete Károly, a Tiszántúli református Egyház-
kerület püspöke helyszínként a Nagytemplomot javasolta, amit az 
együttműködő partnerek szívesen elfogadtak. Az egyházi vezető 
reményét fejezte ki, hogy sokan ellátogatnak majd az eseményre.

– Ha csak a saját berkeinkből indulok ki, a Debreceni refor-
mátus Hittudományi Egyetem legalább a fél kárpátaljai lelkészi 
kart nevelte föl, és azok a középkorú és fiatal lelkipásztorok tartják 
otthon a frontot, férfiakként a kárpátaljai gyülekezetekben, akik itt 
tanultak, illetve sokan hallgatói voltak a Debreceni Egyetemnek 
is. sok szállal kötődünk Kárpátaljához, alapvető kötelességünk, 
hogy velük együtt érezzünk és a segítségünket megmutassuk – 
mondta Fekete Károly.

Palánki Ferenc, a Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegye püspöke 
az együttműködés fontosságáról szólt. Horovitz Tamás, a Debre-
ceni Zsidó Hitközség elnöke az egyetem, a város és közösségük 
között régóta fennálló kiváló kapcsolatról beszélt.

– Ez a szörnyű háborús helyzet még inkább arra kötelez min-
ket, hogy az az együttműködés, a jócselekmény, amit eddig is 
próbáltunk tenni, meghatványozódjon, hogy vallási hovatartozást 
félretéve segítsük a háború elől menekülőket. Több honfitársun-
kat hoztuk már el a határról, segítettük zsidó társainkat. De ez 
a mostani segélykoncert mégiscsak egy más lehetőség, hiszen 
itt együtt, közösen tudunk egy ilyen nagyszabású rendezvényt 
megtartani – hangsúlyozta Horovitz Tamás.

Puskás István, Debrecen Megyei Jogú Város alpolgármestere 
arról beszélt, hogy „debreceniség” egyik legnagyobb, ha nem a 
legnagyobb értéke, hogy a város valós közösségként éli minden-
napjait.

Az ukrajnai menekültek megsegítését célzó jótékonysági kon-
certet május 6-án, pénteken 18 órától rendezik meg a Kodály 
Filharmónia, a Debreceni Egyetem Zeneművészeti Kara, vala-
mint az egyházi kórusok közreműködésével, illetve a debreceni 
művészeti értékek előtérbe helyezésével és a környékbeli cégek, 
vállalatok bevonásával. A kezdeményezés előkészületeit egy közös 
szervezőbizottság koordinálja.  

A jótékonysági akcióhoz kapcsolódóan egy számlaszámot hoz-
nak létre, ahova az adományozók eljuttathatják a felajánlásaikat, 
emellett a helyszínen készpénz formájában is lehet majd segíteni 
a háború elől menekülő rászorulóknak. Az adományokat a Híd 
Kárpátaljáért segélyprogram számára egy későbbi eseményen 
adják át.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – PKZs
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A Debreceni Egyetem volt a Középpontban a hallgatók: 
beszélgetés Stumpf István kormánybiztossal című 
rendezvénysorozat március 28-ai állomása. A fórumot 
megelőzően a kormánybiztost Bács Zoltán, a Debreceni 
Egyetem kancellárja fogadta az intézményben.

– Az egyetemi modellváltásra elsősorban azért volt szükség, 
mert a hazai egyetemek jelentős részében mintha megállt volna az 
idő – mondta a felsőoktatási modellváltás koordinációjáért felelős 
kormánybiztos a Debreceni Egyetem hallgatóinak részvételével 
tartott, a modellváltás eddigi tapasztalatairól szóló fórumon. Ki-
fejtette: voltak kitörési lehetőségek is korábban a felsőoktatásban, 
olyan „szigetek”, ahol akár Nobel-díj esélyes kutatások zajlottak

Magyarországon jelenleg 63 felsőoktatási intézmény működik, 
melyek közül 21-ben valósult meg a modellváltás. Az ebben érin-
tett hallgatók száma több mint 180 ezer.   

stumpf István csaknem egy évvel az átalakulás után úgy látja, 
hogy a korábbi félelmekkel szemben nem sérült az egyetemi 
autonómia. sőt, a korábbi minisztériumi irányításhoz képest in-
kább még erősödött is a szervezeti-, gazdálkodási-, tudományos 
és működési önállóság.  

– ráadásul azok az emberek, akik irányítják a kuratóriumokat, 
nevesíthetők, láthatók, számonkérhetők, vagyis merőben más 
a rendszer, mint az arctalan bürokrácia – elemezte a helyzetet.  

Úgy vélte: az átalakult egyetemek megkapták az esélyt arra, hogy 
a maguk hagyományainak megfelelően növeljék kapacitásaikat, 
megvalósítsák az eddig az íróasztalok fiókjaiba eldugott ötleteket, 
vagy akár kiszélesítsék az oktatói együttműködéseket, külföldi 
kapcsolataikat. Ebből a szempontból a DE korábban is az élen 
járt, az új finanszírozási rendszer ehhez további segítséget nyújt 
az intézménynek.   

Stumpf István: a modellváltás sikeres! 

Csont István, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányza-
tának elnöke elmondta: a modellváltás nem érintette negatívan 
a hallgatók mindennapi életét, a hallgatói jogok nem sérültek, 
a tanulmányok folytatásában sem történt változás. A hallgatói 
önkormányzat megtarthatta jogosítványait, illetve a szenátusban 
sem csökkentek a részvételi arányok.   

Hallgatói kérdésekre stumpf István arról is beszámolt, hogy a 
magyarországihoz hasonló alapítványi modellben működik több 
svájci, osztrák és finn egyetem. Az ottani intézményeket szintén 
a mi kuratóriumainkhoz hasonló testületek irányítják, amelyek 
élén svájcban legtöbbször az adott kanton kulturális minisztere 
(vagyis politikus) áll. rajtuk kívül helyi önkormányzati képviselők, 
vállalkozók és mások a tagok.

– Náluk ugyanakkor fel sem merül az a kérdés, hogy ez hogyan 
viszonyul a fékek és ellensúlyok rendszeréhez. Nem igazolódott 
az a félelem, hogy a kuratóriumok elfoglalták az egyetemeket – 
jelentette ki. Úgy vélte, hogy az a 105 ember, akik ma az egyetemi 
kuratóriumokban dolgoznak, a magyar kulturális, tudományos 
politikai élet színe-javához tartoznak, és komolyan veszik a 
feladatukat.    

A kormánybiztos megjegyezte, az egyetemek korábban a hallga-
tóik száma alapján kaptak állami finanszírozást, ezért az intézmé-
nyek abban voltak érdekeltek, hogy úgynevezett „butikszakokat” 
hozzanak létre. Az, hogy az oda járók a munkaerőpiacon miként 
tudnak azzal a végzettséggel elhelyezkedni, nem volt érdekes. 
Az új modellnek köszönhetően ezek a szakok minden bizonnyal 
eltűnnek majd, ehelyett a versenyképes tudás átadása lett a cél.   

Hangsúlyozta: a magyar állam soha nem költött még ennyi 
pénzt felsőoktatásra, mint idén, ami a tavalyi összeg két és fél-
szerese. A DE a finanszírozási szerződés alapján a minisztérium 
jóvoltából egyebek mellett 248 millió forintra számíthat a Megúju-
ló Energiák Nemzeti Laboratórium kialakítására, 5 milliárd 576 
millió forintot kaphat az Űrkutatási és radionukleáris Nemzeti 
Laboratóriumra, 19 milliárd 810 millió forintot fordíthat a Tu-
dományos Innovációs Parkra, a Tiszafüredi Limnológiai Kutató 
Intézetre 9 milliárd forint, a Nemzeti oltóanyaggyára 37 milliárd 
785 millió forint, az rrF vagy ezzel ekvivalens finanszírozás 
formában nyújtandó egyetemi fejlesztésre 49 milliárd 330 millió 
forint áll majd rendelkezésre.

– A modellváltó egyetemek polgárainak túlnyomó többsége 
sikeresnek tartja az egyetemi modellváltást – foglalta össze ta-
pasztalatait, stumpf István kormánybiztos. 

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – OCs
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Távol a város zajától, a Nagyerdő szélén található 
a Debreceni Egyetem Lovasakadémiája, mely már több 
mint 25 éve van jelen a megyeszékhely és az egyetem 
lovassport kultúrájában. Az intézmény ügyvezetőjével, 
Varga Mónikával beszélgettünk.  

EÉ: – Mesélnél a Lovasakadémia megalakulásáról, történetéről?  
Varga Mónika: – A ’90-es évek közepétől kezdve a lovarda alapí-

tásában jelentős szerepet játszott Novobáczky Iván, a HAGE Zrt. 
(Hajdúsági Agráripari rt.) akkori vezérigazgatója, illetve a Debre-
ceni Agrártudományi Egyetem részéről Mihók sándor professzor. 
Nélkülük nem jött volna létre ez a lovasközpont. Akkoriban 
még, 25 évvel ezelőtt, csak a fedeles lovarda és a mellette lévő 22 
boksz épült fel. Később, az évek során bebizonyosodott, hogy itt 
Debrecenben óriási érdeklődés van a lovassportok iránt, ez mind 
a mai napig fennáll, ezért folyamatos bővítéseken és újításokon 
ment át az akadémia. Az egyetem vezetése fontosnak tartotta és 
tartja jelenleg is egy korszerű  lovarda fenntartását, és jelentősen 
hozzájárul a lovarda stabilitásához. A Debreceni Egyetem a 
legnagyobb „lótartónk”, eddig is és ezután is biztosítja a likvidi-
táshoz szükséges feltételeket. Több mint 15 éve teljes mértékben 
az egyetem tulajdona a Debreceni Lovasakadémia Nonprofit Kft. 

A hallgatók mellett még a városi lótartók lovainak bértartásával 
is foglalkozunk, illetve képzéseket és tréningeket szervezünk 
gyerekeknek és felnőtteknek egyaránt, attól függően, hogy kinek 
milyen igénye van. 54 ló ellátását biztosítjuk folyamatosan, ebből 
20 az Debreceni Egyetem AKIT DTTI tulajdona. Hosszú ideje 
„telt házzal” üzemelünk – ez is tükrözi a Lovasakadémia magas 
színvonalú szolgáltatásait.
EÉ: – Milyen képzéseken vehetnek részt a hallgatók? 

– A Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdál-
kodási Kar vezetői elsőként a ménesgazda képzést indították el 
több mint tíz éve – ez egy felsőfokú lovasképesítést ad a hallgatók-
nak. Néhány éve akkreditáltak a Lótenyésztő, lovassport szervező 
agrármérnök Bsc szakot, idén decemberben már az első végzett 
hallgatók államvizsgázhatnak ezen a szakon. Erre 25 fő a maximum 
létszám, és mindig többszörös túljelentkezés van. Ezért indokolttá 
vált növelni az egyetemi gidrán lovaknak a létszámát, mivel egyre 
több a képzésben részt vevő hallgató. 

Az oktatásban két főállású lovasedző segédkezik itt az akadé-
mián, továbbá a szakvezető, dr. szabó Csaba is tart a hallgatóknak 
gyakorlati és elméleti órákat. Két évvel ezelőttig még csak 16 lova 

Folyamatos innováció 
a Debreceni Lovasakadémián
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volt itt az intézménynek, mára 20 lovat kell tartanunk – amelyek 
majdcsak mindennap aktívan dolgoznak – a diákok képzéséhez. A 
félév a lovardában egy gyakorlati vizsgával zárul, amikor a tanulók 
számot adnak a félév során elsajátított tudásukról.
EÉ: – A hallgatóknak van lehetőségük részt venni lovassportverse-
nyeken is? 

– Igen, ahogy már említettem, a hallgatók közül is sokan verse-
nyeznek, nagyjából 10-15-en. Kisebb, 50-60 centis akadályokkal 
kezdik, de vannak olyanok is, akik már egész magas szinten 
sportolnak, akár 110-120 centiméter magas pályákon. Nemcsak 
a környéken, hanem Budapesten és szilvásváradon is tudnak 
indulni egy-egy rangosabb megmérettetésen. Néhány hallgató 
épp a közeljövőben – ha minden igaz, tavasszal – készül letenni a 
rajtengedély vizsgáját. Ez arról szól, hogy amíg nincs meg valakinek 
ez a képesítés, addig csak szabadidős, illetve felkészítő számokban 
nevezhetnek versenyekre. Ha ezt sikeresen teljesítették, és meg-
van a rajtengedélyük, akkor indulhatnak nyitott számokban. Az 
érdeklődő hallgatóknak lehetőségük van a Lovasakadémia által 
rendezett versenyeken versenyrendezési tapasztalatot is szerezni. A 
rendezésen való aktív részvételükkel hozzájárulnak a versenyeink 
sikeres lebonyolításához.
EÉ: – Hogyan zajlik a lótenyésztés az akadémián? 

– Az egyetem állattenyésztő szakemberei már három évtizede az 
őshonos gidrán lovakat tenyésztik, melyek a génmegőrzésben és 
fajtafenntartásban aktívan szerepet kapnak. A Debreceni Egyetem 
tagintézménye, az Agrár Kutatóintézet és Tangazdaság az Egyetemi 
Tangazdaság tenyészetében Kismacson és a Lovasakadémián a 
legdiverzebb gidrán populációt tartjuk. Örömteli, hogy a leg-
több eredeti gidrán kancacsalád Debrecenben található. Itt és a 
lovasakadémián történik a kancák fedeztetése. A fedeztetési szezon 
előtt egy párosítási tervet készítenek az egyetem lótenyésztő szak-
emberei, s ez alapján végzik majd a pároztatást vagy mesterséges 
termékenyítést. 8-9 hónapos vemhes koráig a kancák nálunk dol-
goznak a lovardában, mivel fontos, hogy a vemhesség időszaka alatt 
is mozgatva legyenek a lovak. Amikor fel kell készülniük az ellésre, 
akkor kikerülnek a Kismacsi Állattenyésztési Kísérleti Telepre, ahol 
adottak a feltételek ahhoz, hogy nyugodtan tudjanak elleni s utána 
felnevelni a csikót. A szakma szabályai szerint féléves korukban 
lehet biztonságosan elválasztani a csikókat a kancáktól. Miután ez 

megtörtént, a lovak visszatérnek ide, az akadémiára, és ugyanúgy 
folytatják tovább a mindennapi munkájukat. 
EÉ: – Mesélnél egy kicsit az új díjugratóról, ifj. Szabó Gáborról? 

– Gábor a Mezőhegyes Chabala nevezetű pej kanca révén került 
aktívan kapcsolatba a Debreceni Lovasakadémiával. országos 
és nemzetközi szinten is elismert, rangos versenyek résztvevője. 
Korábban a nyírségi Timpexben lovagolt, ezt követően nyílt lehe-
tősége arra, hogy haza tudjon térni Hajdú-Biharba, ugyanis Gabó 
debreceni születésű. Itt a lovardában adottak a körülmények ahhoz, 
hogy fel tudjanak készülni a versenyekre, mivel minden segítség, 
edzési lehetőség elérhető számukra. Gábor nem titkolt vágya az 
olimpián való részvétel, hiszen már 30 éve nem volt példa arra, 
hogy magyar díjugrató részt vegyen ezen a megmérettetésen. Az 
ő és Mezőhegyes Chabala képességei együttesen lehetővé teszik 
azt, hogy kvalifikálódjanak az olimpiára. Ez egy hosszú folyamat, 
de Gábor folyamatosan és kitartóan készül a versenyekre. rangos 
nemzetközi találkozókon, többcsillagos bajnokságokon kell olyan 
helyezéseket elérnie Chabalával, hogy jogosulttá váljanak arra, 
hogy induljanak az ötkarikás játékokon. Mindemelett Chabala a 
tenyésztésben is részt vesz, jelenleg Mezőhegyesen van. Ez azonban 
nem befolyásolja, hogy közben rendesen fel tudjon készülni a ver-
senyekre. Március közepén Budapesten voltak a fedeles döntőn, ott 
egy előkelő második helyezést értek el együtt 140 cm-es magasságon 
– csupán néhány másodperccel maradtak le az első helyezésről. 
Tudomásom szerint Gabó és Chabala még számos megmérettetésen 
vesz részt ebben az évben hazai pályákon és külföldön egyaránt.

Pótór Balázs
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk  egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

Mielőtt bemutatnánk aktuális témánk „főszereplőjét”, idézzük fel 
a hazai televíziózás ikonikus, nemrég véget ért sorozata, a Barátok 
közt főcímdalának nyitó jeleneteit és a jól ismert házat a sorozatbéli 
Mátyás király térről, ahol a szereplők laktak. Vajon mi köze lehet 
ennek az épületnek Debrecenhez? És egyáltalán, ez igazi ház, vagy 
csak díszlet? segítek. Igazi, létezik: Budapest különleges hangulatú 
XIX. kerületében található, az úgynevezett Wekerletelepen, aminek 
egyik vidéki „kistestvére” Debrecenben, a Wesselényi és a Budai 
Ézsaiás utcák sarkán áll. 

A főváros mai napig egyik legsajátosabb karakterű kerületé-
nek építése Wekerle sándor miniszterelnök kezdeményezésére 
1908-ban kezdődött azzal a céllal, hogy a fővárosba érkező vidéki 
munkáscsaládok részére a sokemeletes bérházak helyett kertvárosi 
jellegű lakhatást biztosítson. Innen a Wekerletelep neve. Ekkor 
épültek azok a népi szecessziós stílusú „mézeskalácsházak”, melyek 
a mai napig különleges hangulatot kölcsönöznek a kerületnek. 

Hasonló lakótelepeket az ország több pontján is létrehoztak a 
múlt század elején, így Debrecenben is, ahol a MÁV volt a be-
fektető, így a bérházban vasutasok kaptak szállást. A debreceni 
Wekerle-telep 1925-ben épült a Wesselényi és a Budai Ézsaiás utcák 
sarkán Lengyel Artur tervei szerint. Az épület Wesselényi utcai 

szárnyában két emeleten egy egyszobás, 25 két- és 11 háromszobás 
lakást alakítottak ki, itt a főosztályvezetők szolgálati lakásai kaptak 
helyet. A Budai Ézsaiás utcai részben eredetileg három emeleten 
egy egyszobás és 12 kétszobás lakás készült, ahol a magasabb ran-
gú vasutasok és családtagjaik laktak. A lakások többféle méretűek 
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voltak (például 65 és 110 négyzetméteresek), a nagyobbakhoz 
cselédszobák is tartoztak. 

A lakótömb a kor divatja szerint eklektikus stílusban épült, de 
homlokzatán megfigyelhetők a magyaros szecesszió jegyei éppúgy, 
mint az art deco, a romantika és a historizmus motívumai. Az épület 
pompája az elmúlt közel száz év alatt jelentősen megkopott, omla-
dozó falain azonban még ma is jól láthatók a gyönyörű homlokzati 
díszítőelemek – a virágmintás ablakszemöldökök, a díszes erkélyek 
és a patinás kapuk, amiken belépve feltárul egy hatalmas belső park. 
A két épületszárny közötti „titkos kert” hatalmas fái között az ott 
lakók számára kialakított kisebb pihenőkertek kaptak helyet. Egy-
kor volt itt medence és zuhanyzó is, és külön kertész foglalkozott a 
parkkal, ám ennek eredeti patinája is már csak nyomokban figyel-
hető meg. Áll még azonban a régi játszótér a gyermekkorunkból jól 
ismert klasszikus játékokkal – mászókával, libikókával és hintával 
–, amiket akár még ma is használhatunk. 

A belső udvarban időzve a parkoló autók, a falnak támasztott 
bringák, valamint a misztikus lépcsőházi bejárók és hatalmas 
falak előtt napfürdőző házicicák látványa még ma is megidézi azt 
a békebeli miliőt és családias hangulatot, ami egykor jellemezte 
a lakótelepet. Az eredeti lakók közül ma már valószínűleg kevés 
leszármazott él itt, az elmúlt évtizedekben ugyanis a vasutas lakások 

magántulajdonba kerültek, és a lakóközösség is szinte teljesen lecse-
rélődött. Ha szóba elegyednénk az ott élő idősebb lakókkal, talán 
még találnánk olyat, aki emlékszik a régi szép időkre, amikor a Wes-
selényi út még kétsávos volt, és a házban élt a kolónia leghíresebb 
lakója, Hódos Imre olimpiai bajnok birkózó, aki a MÁV Debreceni 
Építési Főnökség szakembere volt, 
majd utókalkulátor és főtanácsos.

Ha már a Budai Ézsaiás utcán 
kalandozunk, érdemes a Weker-
le-teleppel szemben található 
épületet is szemügyre venni, itt 
állt ugyanis a 20. század elején 
az a Bábaképző Intézet, ahol 
1917. október 5-én Debrecen 
híres szülötte, szabó Magda 
napvilágot látott. A pavilonszerűen 
elrendezett épületben ma a Debre-
ceni Bárczi Gusztáv Egységes 
Gyógypedagógiai Módszertani 
Intézmény működik, de ez már 
egy másik történet.

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Február 22-én megrendezésre került 
az egyik legkedveltebb programunk, a 
iX. Egyetemi madárgyűrűzés. Az előző 
évekhez hasonlóan nagy volt az érdek-
lődés az egyetemi hallgatók részéről. 
Szerencsére az időjárás kedvezett ne-
künk, egy csodás napsütéses délelőttöt 
tölthettünk az Egyetem téren lévő Élet-
tudományi Épület előtt. 

A madarak a Botanikus kertben és a 
sétányon felállított függönyhálók segít-
ségével kerültek befogásra, kiszabadí-
tásuk után pedig dr. Juhász lajos tanár 
úr helyezett rájuk jelölőgyűrűt. Sokak 
részéről volt kérdés, hogy megsérülhet-e 
ilyenkor a madár. természetesen nem, 
hiszen a gyűrűzés folyamatának egésze, 
a befogástól az elengedés pillanatáig, 

kifejezetten a madarak épségét és 
biztonságát helyezi előtérbe, továbbá 
a madarak hálóból való kiszedését és 
a gyűrűzést is mindig hozzáértő szak-
emberek végzik. Eseményünkön az 
érdeklődők megnézhették a hálóból való 
kiszedést, a gyűrűzést. és a gyűrűzési 
tevékenységhez használt eszközöket is. 
A gyűrű felhelyezése és a biometriai 

Így kapnak gyűrűt a madarak
IX. Egyetemi Madárgyűrűzés
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ZölDEbbítő
adatok felvétele közben a látogatók sok 
érdekes információt hallhattak a madár-
vonulás-kutatás fontosságáról, valamint 
a fogott fajokról.

A programon a széncinege volt a leg-
gyakoribb faj, őt szinte mindenki felis-
merte. A nap folyamán még láthattunk 

Zöldülő természet, virágok és madárcsicsergés – ha a tavasz-
ról van szó, mindenkinek ehhez hasonló szavak jutnak eszébe. 
A tavasz az ébredésről szól, a téli álmot alvó állatok előbújnak 
telelőhelyükről, majd szaporodóhelyet és párt keresnek. 

Így tesznek a békák is, akik akár több kilométerre is képesek 
vándorolni szaporodóhelyüktől a telelést megelőzően, mit sem 
sejtve az úton rájuk leselkedő veszélyekről, amik közül az egyik a 
közutakon való áthaladáskor történő elgázolás. A folyamatosan 
növekvő gépjárműhasználat a kétéltűek tavaszi vándorlására is 
nagy befolyással van. gyakran utak választják el a szaporodó- és 
telelőhelyeket egymástól, amit például egy maximum 50 m/h 
sebességgel haladó barna varangy nehezen képes kikerülni. 

Jön a tavasz, ébred a természet!
Útnak indulnak a békák is

Ezért fontos már a kora tavaszi időszakban figyelmet fordítani 
a békavédelem aktív és passzív módjaira. több módszert is 
kitaláltak már a békák tömeges elgázolásának megelőzésére, 
amelyek közé tartoznak az út mentén kiépített terelőrendszerek, 
az utak alatt épített ökológiai átjárók (ezek más állatok számára 
is biztonságosabb átkelést nyújtanak) és a figyelmeztető táblák, 
amelyek lassításra késztetik a járművel közlekedőket. Ha bárki 
motivációt érez magában a békák aktív védelmére, akkor ehhez 
kiváló lehetőséget nyújtanak a tavasszal több helyszínen is meg-
rendezett kétéltűmentő akciók. ilyenkor terelőhálók mentén ha-
ladva gyűjtik vödörbe a békákat és viszik át az út túloldalára őket, 
ősszel pedig gyakran ugyanígy megismétlik ezt a műveletet. 

tehát vezetéskor is figyeljünk ezekre az apró állatokra, akár ak-
tívan vegyünk részt a mentésben, hogy még sokáig élvezhessük 
a nyári éjszakákon kuruttyoló békakórusokat.

Írta: GOMBOS FANNI bizottsági tag

kék cinegét, tengelicet, zöldikét, csuszkát, 
mindenki nagy kedvencét, az őszapót, 
és egy hazánkban kis számban költő, de 
gyakori telelő madarunkat, a csízt.  A ren-
dezvény ideje alatt a résztvevők játékos 
feladatokon vehettek részt, és hasznos 
ismeretekre tehettek szert a magyar ma-

dártani és természetvédelmi Egyesület és 
a természettár standjainál.

már most nagyon várjuk a X. Egyetemi 
madárgyűrűzést, ahol ismét szeretettel 
látunk minden kedves érdeklődőt! 

Írta: MOLNÁR PETRA bizottsági tag
Fotó: Sztrehárszki Lili
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szécsényi Nikolett felvétele

Hargitay-Fadgyas Illyés fordítása:

Ricardo Montaner: A szerelem sebei (Heridas de amor)

Múlik a szerelem, a fájdalom és a keserűség,
szűnik a nyugtalanság, a vonat néha elmegy, néha nem.
És tova tűnik minden, amit neked mondok,
mert néha az is elég, ha nem szólok,
és néha elfelejted, mennyire szeretlek.
És még annyi minden elsuhan melletted.

És elmarad a szomorúságunk előjegyzése,
és tízszer is elkerüljük a keserűség köreit.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül haldoklik a szerelem,
itt szaglik a zokogás, a zokogás, ami
az égbolt és a tengerpart falait nyirkosítja.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül, a szerelem sebeivel.

Elsuhan, hogy vártalak
Ülj mellém, ismét tova tűnik-e;
odakint rettentő hideg van,
és idebent a lelkünk megdermeszt.

És elsuhan minden, amit neked mondok,
fel sem tűnik, hogy nem szólok;
és végül elfelejted, hogy mennyire szeretlek.
És még annyi minden elsuhan melletted.

És elmarad a szomorúságunk előjegyzése,
és tízszer is elkerüljük a keserűség köreit.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül haldoklik a szerelem,
itt szaglik a zokogás, a zokogás, ami
az égbolt és a tengerpart falait nyirkosítja.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül haldoklik a szerelem,
itt szaglik a zokogás, a zokogás, ami
az égbolt és a tengerpart falait nyirkosítja.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül haldoklik a szerelem,
itt szaglik a zokogás, a zokogás, ami
az égbolt és a tengerpart falait nyirkosítja.

Itt szaglik a bánat, ami öl és üt,
büntetés és dicsőség nélkül, a szerelem sebeivel.
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Balassagyarmat Város Önkormányzata és a Mikszáth Kálmán 
Művelődési Központ a Magyar szín-Játékos szövetség szakmai 
támogatásával 38. alkalommal hirdette meg színjátszó fesztiválját, 
XXXVIII. Madách Imre Irodalmi és színjátszó Napok névvel. A 
név némileg félrevezető, mert a három nap programja kifejezetten 
irodalmi tematikájú eseményt nem foglalt magában. Hacsak nem 
vesszük tekintetbe azt az esetet (melyre több példa is volt), hogy a 
játszók saját maguk alkották meg a szövegüket is. Voltak azonban, 
a résztvevők legnagyobb örömére, koncertek a színházi műsort 
követően. 

A felhívást és a nevezési feltételeket a szervezők a szín-Játékos 
online fórumon adták hírül. A fesztiválra műfaji megkötés nélkül 
jelentkezhettek hazai vagy határon túli magyar nyelvű, nem hivatá-
sos színházi és versmondó műhelyek, felnőtt és ifjúsági társulatok. 
olyan produkciók nevezését várták, amelyek megfelelnek kamara-
színházi körülményeknek, és amelyek hossza maximum 90 perc le-
hetett. Az nem volt kizáró ok, hogy a színházzal kapcsolatos bármely 
szakmát tanuló fiatalok csoportjai is jelentkezhettek. Így ugyanarra 
a mérlegre kerültek azok, akik mindennapjaikban a színházmű-
vészet valamely ágában tanulmányokat végeznek, és azok, akik 
egyéb tevékenységeik mellett kell hogy időt-energiát fordítsanak a 
„játékra”. Érthető, hogy a zsűri érdeklődését az előbbiek keltették 
fel inkább. Ahogy a zsűri egy-egy tagja már bizonyos előadásokat 
itt többedszerre látott, felkészültebb volt a véleményalkotásban 
ezekkel kapcsolatban, mint amelyekkel itt találkozott először (ez 
utóbbiak közé tartozott Az ezredik éjszaka is). 

Az előadásokat szakértőkből álló, háromtagú zsűri véleményezte 
(Ascher Tamás rendező, a zsűri elnöke, regös János, a Magyar 
színjátékos szövetség elnöke és dr. szűcs Katalin kritikus). Ezekre 

DESz-Alkalmi Társulat: Az Ezredik éjszaka
Balassagyarmat, 2022. február 25-27

a szakmai beszélgetésekre 25-én és 26-án délelőtt került sor. Gaz-
dagító élmény tapasztalni, hogy mennyire eltérő megvilágításba is 
kerülhetnek előadások aszerint, hogy ki milyen perspektívából és 
mennyire figyelmesen nézi. De nemcsak a konkrét előadások rövid 
elemzéseit hallgattuk végig, hanem szembesülhettünk újkeletű fo-
galmak, mint az „érzékenyítő” vagy „jelenléti” színház definíciója 
körüli dilemmákkal is. Elhangzott az a vélemény, hogy a jelenléti 
színház az elidegenítés egy formája lenne. 

A DEsz-Alkalmi Társulat Dorde Lebovic: Az ezredik éjszaka 
című előadása megfelelt a feltételeknek, és jelentkezésünket el is 
fogadták. Előadásunkra 25-én 21 óra 45-től került sor, az úgyneve-
zett szobaszínházban. Aki ismeri Batthyány utcai játszóhelyünket, 
tudhatja, hogy mennyire megszokott dolog számunkra szűk helyen 
fogadni a nézőinket. Ez a szobaszínház háromszor annyi néző 
befogadására alkalmas, mint a D24, és zsúfolásig megtelt érdeklő-
dőkkel. Mivel viszonylag egyszerű technikai háttérrel dolgozunk, 
igényeinket maximálisan kielégítette a terem felszereltsége. A 
lelkiismeretes technikusokkal hetekkel korábban már telefonon 
egyeztettünk a kívánalmainkról, a legnagyobb odafigyeléssel és 

jószándékkal segítették játékunkat. 
Bár tervünk az volt, hogy a lehető 

legtöbb előadást megnézzük (egy-
mástól lehet a leginkább tanulni), 
pénteken egyéb elfoglaltságaink 
miatt, és mert Debrecenből három 
óra autózással lehet elérni Balas-
sagyarmatot, csak egy előadást 
láttunk, szombaton pedig az idő 
egy részét saját előadásunk előkészí-
tésével kellett tölteni. Viszont azok 
az előadások, melyeket láthattunk, 
megerősítettek bennünket abban 
a meggyőződésben és gyakor-
latban, hogy (ha nem is mindig 
mi utazunk) figyelni kell egymás 
munkáját. Helyes döntés a DEsz 
vezetője részéről, hogy sűrűn látunk 
vendégül más városokból hozzánk 
hasonló tevékenységet folytató elő-
adókat vagy csoportokat. 

xvokul, www.deszinhaz.hu

Beszámoló egy fesztiválszereplés gazdagító 
tapasztalatiról
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A Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Karához tartozó 
Pszichológiai Intézet a kar nagy intézetei közé tartozik, 32 oktatóval 
és 5 nem oktató kollégával. A nagysága jól tükrözi a pszichológiát 
mint tudományt s mint professziót illető társadalmi érdeklődést. 
A pszichológia szakos képzésre a túljelentkezés hagyományosan 
igen nagy. A munkaerőpiaci kínálattal a kereslet lépést tart, egyre 
több pszichológust foglalkoztatnak többek között az egészségügyi 
intézmények, az iskolák, a vállalatok. A pszichológia mint tudomány 
területén is hihetetlen fejlődést tapasztalunk, nem hiába tekintik so-
kan a pszichológiát a 21. század tudományának. A lelki működések 
törvényszerűségeinek megismerésében radikális fejlődés tanúi lehe-
tünk többek között a gondolkodásnak és viselkedésnek a sokváltozós 
nagymintás adatgyűjtési stratégiával és statisztikai eszköztárral való 
megismerésének területén, a kulturális összehasonlítások tekinte-
tében, a műszeres kognitív idegtudomány gyakorlatának vonatko-
zásában, vagy  a lelki jelenségeknek a nyelvi produktumokból való 
megismerésében. 

Az intézetünk a kutatásra és oktatásra helyezett hangsúlyokat 
igyekszik dinamikus egyensúlyban tartani, a kutatási projektekbe a 
diákokat is bevonni, továbbá a kutatások eredményeit az oktatásban 
megmutatni. A képzéseink legnagyobb volumenét a pszichológia 
szakos nappali és levelező BA- és MA-képzés teszi ki, ezentúl az egyes 
tanszékek gondozásában szakirányú továbbképzéseket is nyújtunk. 
Doktori képzés tekintetében a Humán Tudományok Doktori Iskola 
Pszichológiai Programja tartozik hozzánk, 5 nappali és 10 levelező 
aktív hallgatóval.  Az intézet négy nem önálló tanszékből áll (továb-
biakban: „tanszék”). Noha mind az oktatás, mind a kutatás területén 
számos projekt fűzi össze a négy tanszéket, az intézetünk által 
végzett munka megismerésére jó alkalmat teremt az egyes tanszé-
kek tevékenységének a részletezőbb bemutatása. A BA-képzésben 
ellátott feladatokat külön nem részletezzük, ugyanis az mind a négy 
tanszéket érinti, ahogy a doktori képzésben ellátottakat sem, mivel 
az nem tanszéki hatáskör. 

ÁLTALÁNOS PSZICHOLóGIAI TANSZÉK

A tanszéken négy kolléga dolgozik. részt veszünk a BA-
képzésben, főképp a pszichológiai alaptantárgyak oktatásával, illetve 
az MA-képzésben a interperszonális és interkulturális pszicholó-
giai, illetve a tanácsadás és iskolapszichológia specializációban.

Jelenleg a kutatási területek variabilitása jellemző a tanszéki 
munkára. 2016-tól működik nálunk az MTA-DE Idegen Nyelvi 
oktatás Kutatócsoport, amely a gamifikált digitális oktatással és 
ennek hatékonyságával foglalkozik, és több, a Bölcsészettudomá-
nyi Kar intézeteiben dolgozó munkatárs, illetve iskolai tanárok 
közreműködésével zajlik. A kutatócsoport számos konferenciát 
szervezett az elmúlt években (Digitális tanulás és tanítás, Pszi-
chológia – Pedagógia – Technológia, Innováció az oktatásban). 
A kollégák foglalkoznak időskorvizsgálatokkal, a kiégés meg-
előzésével, mindset-, hipnózis-, bevonódás-kutatásokkal, a 
környezetpszichológia és fenntarthatóság kutatásával, az implicit 
megismeréssel, a digitális tananyagok hatékonyságának mérésével, 
a kognitív, figyelmi és érzelmi túlterheltség vizsgálatával. MA- és 

Pszichológiai Intézet
A tanszékek bemutatkozója

PhD-hallgatóink közül többen 
részt vettek kutatócsopor-
tos munkában, ami-
nek nyomán közös 
tanulmányokat és 
köteteket írtunk, 
illetve szerkesztet-
tünk az elmúlt öt 
évben. 2018-ban 
az oriold és Társa 
kiadóval közösen 
e l indításra  ke-
rült a Pszichológia 
Gyakorlata sorozat, 
ennek keretében kiad-
tunk hét kötetet, melye-
ket a tanárok és hallgatók már 
használhatnak az oktatás során. 

Tanszékünknek számos együttműködési projektje van, például 
az Általános orvostudományi Karral, a veszprémi Pannon Egye-
temmel, illetve más országok intézményeivel (Babes-Bolyai Tu-
dományegyetem, Indianai Egyetem, Arizonai Egyetem, Bayreuthi 
Egyetem, Åbo Akadémia, Finnország).

PEDAGóGIAI PSZICHOLóGIAI TANSZÉK

A tanszék oktató-kutató munkáját 9 munkatárs végzi. A tan-
szék munkájának specifikuma a többi tanszékhez képest, hogy a 
tanárképzés pszichológiai moduljának oktatását végzi az egyetem 
több karához kapcsolódóan. Felel az MA képzésben a tanácsadás 
és iskolapszichológia specializációért, valamint viszi a Tehetség-
fejlesztés és Tehetséggondozás Pedagógus szakvizsgaprogram 
szakirányú továbbképzést. 

A munkatársak elméleti felkészültségük mellett gyakorlati 
tapasztalatukkal is segítik a képzést, lefedve a kisgyermekkorhoz 
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tartozó pszichológiai munkát egészen a felnőttkori specifikus 
területekig. Az oktatók között található klinikai gyermek szak-
pszichológus, pályatanácsadó szakpszichológus, családterapeuta, 
mentálhigiénikus, így jól hasznosítható ismereteket, készségeket 
sajátíthatnak el a korai fejlesztés, óvoda- és iskolapszichológia, 
gyerekvédelem, pedagógiai szakszolgálati munka, és a tanácsadás 
területén elhelyezkedni szándékozó pszichológus hallgatók. A 
mesterképzésben a hallgatók komoly módszertani tudást kapnak 
a krízistanácsadás, a serdülőtanácsadás, a nevelési- és életvezetési 
tanácsadás, valamint a pályatanácsadás alapjairól, illetve a család-
terápiás szemlélet gyakorlati alkalmazásáról. 

A tanszék kiemelkedő szerepet tölt be a hazai és nemzetközi 
tehetséggondozás tudományos platformjain, és a gyakorlati terepen 
is. A tanszék munkatársai bekapcsolódtak valamennyi jelentős 
tehetségfejlesztési európai uniós és hazai pályázat megvalósításá-
ba (Géniusz Projekt, Tehetséghidak Projekt, Templeton Projekt, 
Tehetségek Magyarországa Projekt stb.). Naprakész ismeretekkel 
segítik a tehetségtanácsadás, tehetségfejlesztés területén a kutató 
és gyakorlati munkát végző hallgatókat, pszichológusokat, peda-
gógusokat, szülőket és gyerekeket, fiatalokat is.

SZEMÉLyISÉG- ÉS KLINIKAI PSZICHOLóGIA TANSZÉK

A tanszéket 6 oktató alkotja, akik közt van klinikai szak-
pszichológus, gyermekpszichológus, sportdiagnosztika és 
tanácsadás területén képzett oktató, illetve perinatális szaktanács-
adó egyaránt.

Fő feladata a személyiség és klinikai pszichológia területekhez 
tartozó pszichológiai ismeretek közvetítése a hallgatók felé a képzé-
sekben. A tanszékhez tartozik az interperszonális és interkulturális 
MA specializáció és a Mentálhigiénikus szakirányú továbbképzés.  

Az alapképzésben hallgatóik megismerkednek a személyiség-lé-
lektan főbb elméleteivel, továbbá a mentális kórképek főbb klinikai 
tüneteivel, csoportosításaival, az egészségpszichológia alapelveivel, 
a klinikai és személyiségdiagnosztikai gyakorlati módszereivel. 
Lehetőségük van gyermek klinikai pszichológia és diagnosztika 
tanulására, valamint neuropszichológiai ismeretek megszer-
zésére választható tárgyak keretében, illetve ízelítőt kapnak az 
önismereti tréningek gyakorlatából. A Pszichológia MA-képzés 
interperszonális és interkulturális specializációjában is számos 
klinikai tárgy van jelen, melyek gyakorlati haszna rendkívüli 
jelentőségű a hallgatók számára. Így kifejezetten gyakorlatias 
képzésben elsajátítják a klinikai interjú, az anamnézisfelvétel, a 
klinikai pszichodiagnosztika (pl. rorschach-próba) és családte-
rápia főbb módszereit. A gyakorlati klinikai pszichológiai tárgyak 

nemcsak a klasszikus pszichopatológiai ismereteket tartalmazzák, 
hanem olyan speciális területeket is magukba foglalnak, mint a 
szexuálpszichológia vagy az addiktológia, a krízislélektan és kö-
zösségi ellátások területe. 

A mentálhigiénés posztgraduális képzésünkre már diplomával 
rendelkező, a terület iránt érdeklődő hallgatók szoktak érkezni, 
akiknek már sok esetben akár van is e területen tapasztalata, 
és szeretnének mélyebb ismeretekre szert tenni a hatékonyabb 
munkavégzés érdekében és a kompetenciahatárok megismerése 
céljából. Képzésükben szintén nagy gondot fordítunk a gyakor-
latiasságra (pl. segítő kapcsolatok, krízisintervenció), illetve az 
önismeretre, mely elengedhetetlen feltétele a hatékony munkának 
mentálhigiénés területen.

A hallgatók diplomamunkájához, esetleges TDK-munkájához 
nyújt kapcsolódási lehetőséget a tanszékhez köthető Mentális 
Egészség Kutatócsoport, ahol műszeres vizsgálatok is folynak a 
humán interakciók és hangulati állapotok feltárására vonatkozóan. 
A tanszékhez tartozó kollégák további jellemző kutatási területei 
a korai kötődés, perinatális pszichológia, szexuálpszichológia, 
állatasszisztált terápiák, sport és egészség, illetve mobiltelefon- és 
játékfüggőség. 

SZOCIÁL- ÉS MUNKAPSZICHOLóGIAI TANSZÉK

A tanszéket 13 fő alkotja, a tanszék három nagy szakmai 
területhez tartozó tevékenységet fog össze. Az egyik a szociál-
pszichológia és az ahhoz kapcsolódó alkalmazott tudományok, 
mint például a gazdaság-, a döntés- vagy a reklámpszichológia. 
A másik szakterület a munkalélektan és a szervezetpszichológia, 
olyan speciális területekkel, mint többek között a közlekedés- vagy 
a sportpszichológia. A harmadik szakterület a metodológia, mely 
bázisán nemcsak a pszichológusképzés módszertani, statisztikai 
és számítógépes ismeretekkel kapcsolatos kurzusai működnek, 
hanem a matematikai pszichológia szakterületéhez tartozó tu-
dományos kutatások és a szervezetek számára készített tesztfej-
lesztések is. A szerteágazó területeken működő oktató-kutatókat 
közös tudományos és alkalmazott projektek kötik össze, melyeket 
tudományos igényességgel és a gyakorlatorientált alkalmazott 
pszichológia iránti elkötelezettséggel művelnek. 

A tanszék oktatói az MA-képzés két specializációjában is 
involváltak. A munka- és szervezetpszichológiai specializá-
ció során a hallgatók többek között a személyzeti-kiválasztás, 
kompetenciaelemzés és -fejlesztés, karriertervezés, ösztönzés és 
értékelés, humán erőforrásfejlesztés, kockázatkezelés, munkahelyi 
egészségfejlesztés vagy a szervezeti kultúrafejlesztés elméletével 
és  szakszerű  megoldásaival ismerkednek meg. Az interperszo-
nális és interkulturális pszichológiai specializációban a képzéshez, 
melyben  elsősorban a személyiséglélektan, a szociálpszichológia, 
és a klinikai pszichológia területei kerülnek részletes bemutatásra, 
a tanszék a szociálpszichológia oldaláról járul hozzá (pl. az  inter-
kulturális szenzitivitási tréninggel vagy az intézményi és társadal-
mi konfliktusok kurzussal). A szakirányú továbbképzések közül a 
sport-pszichodiagnosztika és Tanácsadás képzést viszi a tanszék. 

A tudományos kutatás iránt érdeklődő hallgatók többek között 
csatlakozhatnak reklám-, közlekedés-, sportpszichológiai vagy tár-
sas interakciókkal kapcsolatos kutatási témákhoz, illetve a Digitális 
Interakciók Kutatócsoport munkájához. Ez utóbbi esetében egyrészt 
az ember–robot interakciók, másrészt a számítógép-közvetített 
emberi interakciók állnak a fókuszban.  
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Hetedik alkalommal csatlakozott a 
Debreceni Egyetem Hallgatói Önkor-
mányzatának Környezetvédelmi Bi-
zottsága a WWF által kezdeményezett 
Föld órája eseményhez. A Föld órája 
nevű akció a WWF (Természetvédelmi 
Világalap) kezdeményezésére indult 
2007-ben, majd egy év alatt világmé-
retű, több mint egymilliárd embert 
mozgósító önkéntes mozgalommá 
nőtte ki magát, több száz ország és 
számos híresség áll ki a WWF klímavé-
delmi törekvései mellett. 

Március 23-án a korábbi hagyományok-
kal szakítva ezúttal a Debreceni Egyetem 
Böszörményi úti Campusának főzőhelyén 
tartotta meg a Föld Órája eseményét a Deb-
receni Egyetem Hallgatói Önkormányzatá-
nak Környezetvédelmi Bizottsága. 

Gaja Dorottya, a DEHÖK Környezet-
védelmi Bizottságának alelnöke nyitotta 
meg a rendezvényt, mely után a hallgatók 
esküt tettek, hogy elkötelezetten védik 
környezetünket. Ezt követően elsötétült 
a Böszörményi úti Campus, a mécsesek 
és fáklyák fényénél jó hangulatban telt az 
idő. A fények visszakapcsolása után a Hor-
tobágy Néptáncegyüttes következett, akik 
táncházzal szórakoztatták a hallgatókat, 
melyhez a zenét a háromtagú Parandas 
Zenekar biztosította. A rendezvény ideje 

alatt a kilátogatókat finomságokkal, zsíros 
kenyérrel, fröccsel, valamint teával várták 
a szervezők.

Gaja Dorottya, a DEHÖK Környezet-
védelmi Bizottság alelnöke kiemelte, hogy 
az egyéni felelősségvállalás fontosságára 
szeretnék felhívni a hallgatók figyelmét. 

„Biztos vagyok benne, hogy nagyon 
jó hangulatban telik majd az esemény, a 
legfontosabb pedig, hogy fel tudjuk hívni 
az emberek figyelmét az egyéni felelősség-
vállalásra az energiahasználatot illetően.”

szilágyi Péter, a DEHÖK Környezet-
védelmi Bizottság elnöke szerint fontos, 
hogy az adott témát érdekessé tegyék az 
egyetemisták számára. 

„szerintem az egyetemistákkal a legköny-
nyebben úgy lehet szót érteni, hogy érde-
kessé tesszük számukra azt a témát, amiről 

Hatvan perc a bolygóért

A tavasz közeledtével, ahogy az idő egyre szépül a hall-
gatóknak is megjön a kedve a mulatságokhoz, így a félév 
megnyitásaként és a múlt félév lezárásaként farsangi 
bulin vehettek részt a Debreceni Egyetem hallgatói. 

A Természettudományi és Technológiai Kar Hallgatói Önkor-
mányzata és a Kossuth Lajos Kollégiumok Kulturális Bizottsága 
együttműködve szervezték a tavaszcsalogatót február végén. A 
szervezők nagyon örültek, hogy az elmúlt időszak eseménytelensége 

Jelmezben az egyetemisták
után végre újra kiszolgálhatták a hallgatói igényeket és megtarthat-
ták ikonikus rendezvényeiket, hisz tavaly csak online körülmények 
közt valósulhatott meg a farsangi mulattság. Idén a Kolkáv, más 
néven a Koli Klub adott helyet az eseménynek, természetesen 
védettségi igazolvány ellenében.

A Hallgatói Önkormányzatok és a Bizottságok mindig is elköte-
lezettek voltak, hogy mindenki számára emlékezetes pillanatokat, 
élményeket szerezzenek. Ennek nagyon fontos része a közösség 
összekovácsolódása az összejöveteleken és a különböző egyetemi 
eseményeken. Mindenki örömére szolgál, hogy újra tarthatóak 
rendezvények, így jöhetett létre a hallgatók részére a már ismert 
tradicionális farsangi parti. De milyen farsang az, ahol nem vi-
selnek jelmezt? A félévnyitó farsangi bulin természetesen ezúttal 
sem maradhatott el a jelmezverseny, ahol kreatívabbnál kreatívabb 
maskarában sorakoztak fel a hallgatók. Csak a legemlékezeteseb-
beket megemlítve, láthattuk super Mariot és Hercegnőjét, de jelen 
volt Piroska és a Farkas is, és Csőrike is feltűnt az este folyamán. 
A legötletesebbeket értékes jutalomban részesítették. 

A talpalávalót Mr. Judge szolgáltatta, így az egész este jó hangu-
latban telhetett mindenki elégedettségére.

DEHDK Sajtóiroda – Pálinkás Réka, fotó: Treszkai Eszter  

szeretnénk beszélni. Jelen helyzetben ez az 
egyéni felelősségvállalás. Egyetemistaként 
fontos a kikapcsolódás is, szerintem egybe 
lehet kötni ezt a két dolgot” – mondta.

szilágyi Péter kiemelten fontosnak tartja, 
hogy milyen hatással lehet ez a rendezvény 
a hallgatókra.

„Abban az egy órában, amíg lekapcsoljuk 
a fényeket a Böszörményi úti campuson, 
egyrészt jól érezhetjük magunkat, de 
ugyanakkor el lehet gondolkodni azon, 
hogy nemcsak most érdemes lekapcsolni a 
villanyt, hanem máskor is. Valamint tovább 
lehet azt is gondolni, hogy egyetemistaként 
most és a jövőben mit tehetünk a környe-
zetvédelem érdekében. Az egyetemisták 
remélhetőleg egy cég életében fontos sze-
repet fognak betölteni a jövőben, és akkor 
remélhetőleg az itt általunk elhintett gon-
dolatok mentén fogják alakítani a cégük 
életét, és így kicsit környezetbarátabbá 
tehetjük a világot.”

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkor-
mányzatának Környezetvédelmi Bizottsága 
aktívan jelen van a közösségi médiában 
is, további érdekes tartalmakért és fontos 
információkért látogassatok el felületeikre.
Facebook: DEHÖK Hallgatói Környezet-
védelmi Bizottság, Instagram: Környezet-

védelmi Bizottság (@dehokkornybiz) 
DEHDK Sajtóiroda – Tar Attila Bendegúz,  

fotó: Hegedüs Tibor 
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Napjainkban a globalizáció egyér-
telműen a virágkorát éli. A kultúrák 
közeledésének hatására megváltozott 
a fogyasztói társadalom által igényelt 
élelmiszeripari cikkek repertoárja is. A 
megváltozott fogyasztói igények és az 
évek során jelentős fejlődésen átesett 
logisztika és információtechnológia 
eredményeképp lehetővé vált, hogy 
megjelenjenek a világ számos részéről származó élelmiszerek a 
kiskereskedelmi üzletek polcain. Bár elsőre nem is gondolnánk, 
könnyedén megtörténhet, hogy pusztán egy bőséges reggeli étke-
zés alatt több kontinensről származó terméket fogyasztunk. Erre 
jó példa lehet a palacsintára rakott, ghánai kakaóbabból készült 
mogyorókrém, a brazil kávébabból készült kávénk, vagy akár az 
Ecuadorból származó banán is. A globalizációnak azonban sajná-
latos módon nemcsak nyertesei vannak, hanem vesztesei is, akik 
nem mások, mint a fejlődő világ termelői. számukra a globalizá-
ció legészrevehetőbb hatása, hogy az általuk kemény munkával 
megtermelt árukra sok esetben a kizárólagos felvásárlói erőt olyan 
multinacionális vállalatok biztosítják, amelyek árajánlata még az 
alapvető termelési költségeket sem fedezi. A fair trade fő célja, 
hogy a déli termelők számára méltányos kereskedelmi alternatívát 
hozzon létre, és elősegítse a hosszú távú, fenntartható fejlődést 
a termelői közösségek számára. Jelen összefoglaló fő célja, hogy 
bemutassa, milyen eszközökkel kívánja a fair trade mozgalom 
megvalósítani eme célt.

Főbb fair trade szervezetek

Az etikus kereskedelem iránti igény napjainkra már akkora 
mértéket ölt, hogy több mint 170 országban fellelhetőek a fair trade 
termékek (Fairtrade, 2022). Ahhoz, hogy felismerjük, mik is a fair 
trade termékek, elengedhetetlen, hogy rövid említést tegyünk a 
fair trade főbb minősítő szervezeteiről és a kiskereskedelemben 
megtalálható termékeken szereplő logókról. A minősítési folyamat 
két meghatározó szervezete a Fairtrade International és a World 
Fair Trade organization. 

A fő különbség a két szervezet között az, hogy míg a World 
Fair Trade organization a fair trade kereskedelem mellett elkö-
telezett vállalatok számára biztosít minősítést, addig a Fairtrade 

A fair trade mozgalom jelentősége
International termékeket minősít, és ezáltal kívánja a kistermelők 
gazdálkodási és megélhetési lehetőségeit javítani. Azzal, hogy egy 
termelői csoport vagy vállalat csatlakozik a fair trade mozgalomhoz, 
elkötelezi magát amellett, hogy maradéktalanul teljesíti a mozgalom 
által elvárt kritériumokat, és képviseli a megfogalmazott alapelveket. 
A szervezeti alapelveknek való megfelelés eredményeként a vállalat 
használhatja a kialakított minősítő tanúsítványt, és elhelyezheti 
ezt a kereskedelmi forgalomba kerülő terméken. Azon vállalatok, 
illetve termelők, akik nem teljesítik a mozgalom elvárásait, nem 
részesülhetnek a fairtrade minősítés kínálta előnyökben. Azt, hogy 
az adott termelők/vállalatok megfelelnek-e a követelményeknek, 
a mozgalmak meghatározott időnként auditokkal ellenőrzik és 
biztosítják. A fair trade mozgalom iránti termelői igényt kiválóan 
bemutatja a Fairtrade International (2021) által publikált 2020/21-es 
év beszámolója. A beszámolóból kiderül, hogy a 2020-as év során 
71 országból már 1,9 millió termelő vett részt a méltányos kereske-
delemben, mindezt összesen 1880 különböző termelői szövetkezet 
tagjaként (Fairtrade International, 2021).

A fair trade kereskedelem alapelvei és főbb hatásai

A fair trade kereskedelem alapelvei között egy-
aránt szerepel az etikus munkavégzésre, a 
méltányos kereskedelmi gyakorlatok 
elősegítésére és a fenntartható fejlő-
désre vonatkozó célkitűzés is (WFTo, 
2017). Az etikus munkavégzés alatt 
értendő a gyermekmunka és a kény-
szerített munkavégzés mellőzése, vala-
mint az is, hogy minden munkavállaló 
számára biztosított legyen a biztonságos 
munkahelyi környezet. Mindezt természetesen függetlenül attól, 
hogy milyen nemű, etnikumú vagy vallású a munkavállaló. A fair 
trade mozgalmak még arra is kiemelt hangsúlyt fektetnek, hogy a 
várandós nők is részesülhessenek az egészségükre ártalmatlan mun-
kalehetőségben. A biztonságos munkahelyi környezetre vonatkozó 
specifikációk az ILo (Nemzetközi Munkaügyi szervezet) előírásai 
alapján kerülnek meghatározásra.

A méltányos kereskedelmi gyakorlatok tekintetében igen változa-
tos eszközei vannak a fair trade mozgalmaknak. Az alapvető cél az 
üzletkötés során szerződő felek közötti kölcsönös kommunikáció 
elősegítése és a bizalom megteremtése. Ennek egyik eszköze, hogy a 
szerződő felek nem mondhatják fel egyoldalúan, megfelelő indoklás 
nélkül a már megkötött szerződést. Amennyiben azonban a meg-
rendelő mégis felmondja a szerződést, a termelő számára minden 
esetben megtérítésre kerülnek a termelés érdekében már felhasz-
nált erőforrások. Továbbá, a méltányos kereskedelmi folyamatok 
még arra is lehetőséget biztosítanak, hogy igény esetén a termelő a 
megrendelés értékének egy részét előzetesen „lehívhassa”, elkérhesse 
a megrendelőtől. Az őszinte, nyílt kommunikáció és az egyenlő 
felekként való tárgyalás joga alapköve a fair trade mozgalmaknak. 
Nemcsak a szerződő felek között jelenik meg a közös döntés joga, 
hanem maga a mozgalom irányítása során is kulcsfontosságú szere-
pet játszik a termelők véleménye és közreműködése. A nemzetközi 
szervezetek döntéshozó testületében aktív szerepet biztosítva nekik. 

A fenntartható fejlődés megteremtésének alapjait a fair trade 
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mozgalom a kialakított speciális árazási rendszer 
segítségével kívánja biztosítani. Fontos megje-
gyezni, hogy a fair trade termékek kereskedelmi 
ára úgy kerül meghatározásra, hogy az fedezze 
a teljes termelési költséget a termelők számára. 
A termelési költségek fedezése mellett termé-
szetesen a helyi tisztes megélhetési költség is 
biztosított a termelői közösség számára. Ahhoz, 
hogy a mindenkori megélhetési és a termelési 
költségek fedezete se legyen kitéve az aktuális 
piaci és geopolitikai hatásoknak, a Fairtrade 
International létrehozta az úgynevezett fair trade 
minimum árak intézményét. A minimum árak 
rendszerének lényege, hogy a fair trade kereske-
delemben részt vevő valamennyi terméktípusra 
meghatározásra kerül egy előre tisztázott fajlagos 
ár, melyet kedvezőtlen piaci körülmények mellett 
is megkapnak a termelők. Amennyiben az adott 
termék fajlagos világpiaci ára a meghatározott fair 
trade minimum ár alá kerül, a termelők az aktuá-
lis világpiaci felvásárlási ár helyett a minimum ár 
összegében részesülnek. A minimum árak meg-
határozása során figyelembevételre kerül, hogy az adott termény 
milyen formátumban/kiszerelésben kerül exportálásra, illetve az is, 
hogy milyen kereskedelmi eljárással. Mindezek mellett egy fair trade 
termék minimum árát az is befolyásolja, hogy honnan származik, 
illetve hogy organikus (bio) módon lett-e előállítva. Amennyiben 
az adott termék organikus módon lett előállítva, szignifikánsan 
magasabb minimum ár kerül esetében meghatározásra.

szintén az árazás során kulcsfontosságú szerepet játszó fair 
trade eszköz a szociális prémium intézménye. A szociális prémi-
um lényegében minden fair trade termék árába be van építve, és 
abból egy pár százalékos részt jelent. Fő funkciója, hogy biztosítsa 
a fenntartható fejlődést a termelői közösségek és az ő környezetük 
számára. Mindez a gyakorlatban úgy valósul meg, hogy valameny-
nyi fair trade terméktípus esetében meghatározásra kerül a termék 
árának bizonyos hányada, melyet a termék eladása után a termelői 
közösségek rendelkezésére bocsátanak, majd ezt az összeget a 
termelő szervezet igen változatos formában helyi fejlesztésekre 
költhetik el. A fair trade szociális prémium alapjául szolgálhat 
például a helyi iskolák fejlesztésének, az egészségügyi ellátás 
felvirágoztatásának, a helyi áramellátás megteremtésének, vagy 
akár a termőföldek modernizációjának is. A szociális prémium 

különlegessége, hogy tovább viszi a fair trade mozgalmak által 
közvetített közös döntési gyakorlatot azáltal, hogy lényegében a 
termelők együttesen határozhatják meg a prémium elköltésének 
célját. A Fairtrade International (2020) adatai alapján a 2020-as 
évben összességében 191,1 millió euró értékű szociális prémium 
került allokációra a termelői közösségek között (Fairtrade Inter-
national, 2020). 

Természetesen a fair trade termékek fogyasztása nemcsak a 
termelők számára kedvező, hanem a fogyasztók számára is. A 
mozgalom kiemelt hangsúlyt fektet arra, hogy ellenőrzése alatt 
tartsa a termékek előállításának valamennyi folyamatát, ezzel is 
garantálva a fogyasztók számára a kiemelten magas termékmi-
nőséget. Azáltal tehát, ha egy fair trade terméket megvásárlunk, 
nem csak egy minőségi termékben részesülünk, hanem biztosak 
lehetünk afelől, hogy a termék előállítása során a munkavállalók 
számára tisztességes körülmények voltak biztosítva, illetve hoz-
zájutottak a tisztességes megélhetéshez szükséges jövedelemhez. 
Mindezek mellett, az általunk megvásárolt termék ára tartalmazza 
a szociális prémium mértékét is, mely nem csak a termelők számára 
biztosítja a humánus lakókörnyezet létrejöttének lehetőséget, ha-
nem az egész közösség számára is.
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Liu Shaoang olimpiai bajnok gyorskorcsolyázót, 
az egyetem sportszervező szakos diákját március 29-én 
az intézmény és a fenntartó alapítvány vezetői, Kósa Lajos 
országgyűlési képviselő, a Magyar Országos Korcsolyázó 
Szövetség elnöke, a HÖK elnöke és a hallgatók fogadták. 
A köszöntést követően a sportoló élménybeszámolót
tartott az egyetem Aulájában rendezett ünnepségen.

sporttörténeti sikert ért el Liu shaoang, a DE Gazdaságtudomá-
nyi Karának sportszervező szakos hallgatója a pekingi téli olimpiai 
játékok 500 méteres gyorskorcsolyaversenyének döntőjében. A 
sportoló Magyarország első egyéni olimpiai bajnoki címét nyerte a 
téli olimpiák történetében. A rövidpályás gyorskorcsolyázó emellett 
egyéniben 1000 méteren, valamint a vegyes váltó tagjaként bronz-
érmet szerzett Pekingben. 

– A téli olimpián elért eredményével shaoang nagyon sok örömet 
szerzett nekünk, egy olyan multidiszciplináris egyetemnek, amely 
kiemelten foglalkozik a sporttal. Az egyetemnek van saját sport-
klubja, a DEAC, 3000 igazolt sportolóval. Ádó nem itt sportol, de 
büszkék vagyunk arra, hogy mi készíthetjük fel a sportpályafutása 
utáni életére – hangsúlyozta Bács Zoltán kancellár, aki az intézmény, 
a GTK, valamint a sportgazdasági és -menedzsment Intézet nevé-
ben köszöntötte a debreceni olimpikont.

– Egy ilyen fiatal tehetség példaként állítható mind a sportpálya-
futásában, mind a tanulmányaiban, mind a közösségszeretetében és 
a hazaszeretetében. Ezek az értékek a Debreceni Egyetem számára is 
nagyon fontosak, a kiemelkedő teljesítmények előtt pedig meghaj-
lunk, tiszteljük és elismerjük azokat – mondta Kossa György, a Gróf 
Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumi elnöke.

Kósa Lajos országgyűlési képviselő, a Magyar olimpiai Bizottság 
tagja, a Magyar országos Korcsolyázó szövetség elnöke köszöntőjé-

Olimpiai bajnokát köszöntötte 
a Debreceni Egyetem 

ben arra hívta fel a figyelmet, hogy Liu shaoang, a kétszeres olimpiai 
bajnok gyorskorcsolyázó – aki 2018-as olimpián 5000 méteren a 
vegyes váltó tagjaként is aranyat nyert – számos rekordot tart a 
magyar egyetemes sporttörténetben. 

– Ő a magyar sport valaha volt legfiatalabb olimpiai bajnoka, és 
az első férfi olimpikon, aki egyéniben és váltóban is olimpiát nyert. 
Ezt előtte csak szőke Kató mondhatta el magáról, az egykori úszó 
1952-ben, Helsinkiben 100 gyorson, valamint a gyorsváltóval vég-
zett elsőként. Liu shaoang a pekingi téli olimpia legnagyobb alakja, 
aki minden számban, amiben elindult, olimpiai pontot szerzett. 
Ehhez a teljesítményhez a kivételes tehetség mellett kitartásra, 
szorgalomra is szükség van – emelte ki Kósa Lajos. 

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata kimagasló 
olimpia eredményei és sportszakmai teljesítménye elismeréseként a 
Debreceni Egyetem Kiváló hallgatója kitüntetést adományozta Liu 
shaoangnak. A díjat Csont István, a Debreceni Egyetem Hallgatói 
Önkormányzatának elnöke adta át az olimpiai bajnoknak.

Liu shaoang a díjátadót követően felelevenítette, hogy számos 
körülmény nehezítette versenyzését. Az olimpia előtt pozitív lett a 
CoVID-tesztje, emiatt csak később utazhatott a csapat után.

– Nagyon sokan álltak mögöttem, akik tartották bennem a lelket, 
és segítettek, hogy minden rendben legyen. Én bíztam az elnök 
úrban, a stábban, a csapatban, nélkülük ez nem sikerült volna. Ez 
az érem nemcsak az enyém, hanem azoké az embereké is, akik 
folyamatosan támogattak – emlékezett Liu shaoang. 

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – CzA
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Csak a DEAC!
Nem tétlenkednek labdarúgóink, hiszen NB III-as 
legjobbjaink és megyei focistáink számos meccset 
tudhatnak maguk mögött az utóbbi hetekben. 
Teljesítményükre nem lehet panasz,  valamennyi gár-
dánk sikert  sikerre halmozott mostanság, ráadásul 
hasonló forgatókönyvvel. Lássuk, mi történt 
az elmúlt négy hétvégén.

Egyetlen botlás csúfítja kirakatcsapatunk legutóbbi négy talál-
kozójának eredménysorát, ez nem más, mint egy Füzesgyarmat 
elleni idegenbeli vereség. A békés megyeiek korán vezetést tudtak 
szerezni sándor Tamás tanítványai ellen, erre a találkozó hajrá-
jáig rápakoltak még kettőt, így székely Dávid utolsó előtti perces 
találata már csak a szépítésre volt elegendő. A fájó kudarc nem 
ejtett mély sebeket futballistáinkon, mi több, egy héttel később 
már kettőzött erővel küzdöttek a közvetlen rivális, a találkozó 
előtt még második helyen álló BKV Előre ellen. 

Erőfeszítéseiket siker koronázta, az első játékrész lefújása előtt 
oliver Tochukwu mattolta a fővárosiak cserekapusát, hiszen 
kollégája már az összecsapás elején a kiállítás sorsára jutott, 
majd a második felvonás derekán székely tette le újra névjegyét, 
kialakítva ezzel a 2:0 végeredményt. Azt az eredményt, amely 
igazán a következő fordulóban nyert értelmet, hiszen a buszosok 
újra botlottak, míg a mieink ifj. sándor Tamás büntetőjének hála 
elhozták a három pontot a Kisvárda II. otthonából, így felléptek 
a második helyre a táblázaton. 

És ha már oda kerültek, igyekeznek is ott maradni, ezt bizo-
nyítja, hogy legutóbb Egerben is sikerrel jártak. Először Újvárosi 
Ádám bólintott egy szöglet után a hevesiek kapujába, majd nem 
sokkal később Bereczki Dániel lőtte ki a bal alsó sarkot, beállítva 
ezzel a végeredményt. Csapatunk tíz játéknappal a végelszámolás 
előtt stabilan őrzi második pozícióját, hátránya tizenhárom pont a 
listavezető Kazincbarcika mögött.

Hasonlóan a „nagytestvérhez”, Katona László DEAC II-je is 
három győzelmet és egy vereséget tudhat maga mögött. Egyeken 
egy gólzáporos meccsen arattak 5:3-as sikert Kertész Bendegúzék, 
többek között fiatal támadónk triplájának is köszönhetően. Az ezt 
követő héten ugyan már kevésbé nyílt ki az a bizonyos „gólcsap”, 
de azért még pont annyira, hogy 2:1-re sikerüljön felőrölni a 
Berettyóújfalu gárdáját. Előbb orbán Alex egyenlített közelről, 

majd Patócs richárd pókhálózta ki a bal felső sarkot húsz méterről 
a lefújás előtt közvetlen. Ha már góllal fejezték be a BusE elleni 
derbit, azzal is nyitották a Püspökladány elleni idegenbeli mérkő-
zést, aztán meg sem álltak hatig. A képlet egyszerűnek bizonyult: 
jobb oldali beadás egy menetrendszerűen érkező támadó irányába, 
aki közelről a kapuba továbbít. orbán Alex háromszor, Papp G. 
Benedek kétszer, míg sütő Balázs egyszer volt eredményes hasonló 
módon. A kiváló szériát a sárrétudvari gárdája törte meg, amely 
egy gyors, tizenegyesekből történő gólváltás után féken tartotta 
fiatal támadóinkat, majd közvetlen a lefújás előtt mattolni tudta 
Kovács Dávidot, megkaparintva ezzel három értékes pontot. 
Váradi Lászlóék harmincnyolc szerzett ponttal a megyei premier 
liga ötödik helyén állomásoznak, kilenc egységre a már dobogós 
Kaba mögött.

Egy helyezéssel található hátrébb huszonkét játéknapot követően 
a DAsE gárdája, amelyről talán mondani sem kell, szintén három 
diadalt és egy vereséget számol az utóbbi négy hétben. A Hajdúbö-
szörmény együttesét hazai pályán múlták felül namíb játékosunk, 
siyabonga ramakhutla fejesével, visszavágva ezzel az őszi kudarcér. 
A férfiasan kivívott siker után egy nem várt hazai botlás következett, 
az egyre jobb formát mutató Derecske múlta felül egyetemistáinkat 
három góllal. szerencsére a történteken hamar túltették magukat 
Bucz Bencéék: gólfelelősünk duplájával, valamint dr. Csák Zsolt és 
Jóhann Gudmundsson találataival négyet számoltak a sereghajtó 
Egyekre. A gólgazdag siker szemmel láthatóan pozitívan hatott a 
társaságra, hiszen a mumusnak számító Berettyóújfalut is hason-
lóan intézték el hazai környezetben. Bucz Bence és Éles Máté is 
egy-egy látványos csavarással vették be Alimán kapuját az első 
félidőben, majd a hajrában Kiss Levente előbb fejjel, majd lábbal 
is eredményes tudott lenni, lezárva ezzel az összecsapást. Jelenleg 
harmincnégy ponttal a táblázat hatodik helyét birtokolja a DAsE, 
tisztes távolságban a kieső, s a dobogós helyektől egyaránt.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
DEAC – Hajdúszoboszló sE, április 13., 16:00, 

DEAC Egyetemi sporttelep
DEAC II – Hajdúnánási FK, április 9., 15:30, 

Böszörményi úti Campus
DAsE – sárrétudvari KsE, április 16., 16:00, 

Böszörményi úti Campus
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Jégkorongozóink az Erste Liga alapszakasza után az idén beve-
zetett rájátszás-kvalifikációban folytathatták a bajnokságot, miu-
tán az alapszakaszban a hetedik helyen végeztek. Az egyetemisták 
választhatták ki ellenfelüket, így a Fehérvári Titánok csapatával 
mérkőzhettek meg a rájátszásba kerülésért, a párharc az egyik fél 
harmadik győzelméig tartott. 

Az első fordulóban a DEAC hazai pályán fogadta a Titánokat, 
és már az ekkor aratott ötgólos hazai siker is arról árulkodott, 
hogy a cívisvárosiak a lehető legrövidebbre szeretnék zárni a 
playoff-kvalifikációt. A következő fordulóra felszívták magukat a 
Titánok, a mérkőzés pedig oda-vissza hullámzott, a harmadik har-
madban egyenlítettek a vendégek, így hosszabbításra mentették 
a találkozót, a túlórában azonban a DEAC bizonyult élesebbnek, 
és behúzták a második győzelmet is. Két nappal később György 
József tanítványai látogattak székesfehérvárra abban a reményben, 
hogy sikerül lezárniuk a párharcot. A találkozó első harmadában 
vezetést szereztek ugyan a hazaiak, de a második játékrészben 
sikerült egyenlíteni, majd fordítani is az egyetemistáknak, aztán 
már nem engedték ki a vezetést a kezükből, háromgólos DEAC-
győzelemmel zárult a találkozó. 

Hat meccs után dőlt el a párharc
Néhány nappal később egy sajtótájékoztatón derült ki, hogy 

kit kap a DEAC a rájátszásban. Az egyetemistákat végül az alap-
szakasz harmadik helyezettje, az uTE választotta ellenfeléül, a 
negyeddöntő az egyik fél negyedik győzelméig tartott. 

Az első találkozón a DEAC kezdett jobban, az első harmadban 
kétgólos előnyhöz jutottak, de a folytatásban a fővárosiak szépen 
ledolgozták a hátrányukat, hosszabbításra mentve a mérkőzést. 
A negyedik harmadban Hetényi nagy helyzetet védett, majd az 
uTE hálóőrének is akadt dolga a debreceni támadásokkal, végül 
Klimek gólját a mieink örömére már nem sikerült védenie. 

Másnap már az első játékrészben nagy, háromgólos hátrányba 
kerültek az egyetemisták, a második és harmadik játékrészben 

Magyar bajnoki ezüstéremmel 
zárták a szezont

már visszataláltak az előző napi formájukhoz, de a helyzeteiket 
így sem tudták kihasználni, 4:2-re nyerte a találkozót az uTE. 

A párharc harmadik találkozóját már a Debreceni Jégcsarnok-
ban játszották a csapatok. A mérkőzést a vendégek kezdték jobban, 
majd a második harmadban megtört a cívisvárosi gólcsend, a 
játékrész végére már kétgólos előnyben voltak a DEAC játékosai. 
A záró harmadban próbáltak felzárkózni a fővárosiak, de az egye-
temisták tartották az előnyt, és 5:3-as győzelemmel várhatták a 
negyedik mérkőzést. 

Egy nappal később, a párharc negyedik találkozóján mindkét 
alakulat nagyon elszántan kezdett, az első harmadot az uTE vitte 
el 2:1 arányban. A folytatásban azonban nem engedett sok teret a 
vendégeknek a DEAC, a második harmadban három, míg a har-
madik harmadban két góllal bizonyultak jobbnak ellenfeleiknél, 
összességében pedig négy góllal múlták felül őket. 

A következő mérkőzésen már mindkét csapat érezte, hogy nagy 
a tét, óvatosabban kezdték a találkozót, végül az uTE törte meg a 
gólcsendet, a második harmadban egyenlített a DEAC, de a záró 
játékrészben nem sikerült eldönteni a mérkőzést, így hosszabbítás 
következett. A negyedik harmadban egy emberelőnyös helyzetet 
váltottak gólra a fővárosiak, így továbbra is kérdéses maradt az 
elődöntős indulás sorsa. 

A rájátszás hatodik mérkőzésén Dalecky és Turcotte hiányzása 
ellenére is bizakodó volt a hangulat a Debreceni Jégcsarnokban. Az 
első harmadban az uTE szerzett vezetést, ezt követően azonban 
kiegyenlítettünk, és a második játékrész végére vezetést szerez-
tünk, majd a záró harmadban tovább folytatódott a cívisvárosi 
gólzápor, hármat lőttünk, míg az uTE csak egyszer talált be. A 
találkozó fölényes, 7:4 arányú DEAC-győzelemmel ért véget, 
ezzel megnyerve a párharcot, elődöntőbe jutottak György József 
játékosai. 

Állták a sarat az elődöntőben 
Az elődöntőben a Csíkszereda együttesével került össze a 

DEAC, az első találkozót az erdélyi együttes otthonában játszották 
a csapatok. A mérkőzést a hazaiak kezdték jobban, háromszor is 
sikerült bevenniük Hetényi Zoltán kapuját. György József idő-
kérése meghozta az eredményét, az egyetemisták is belejöttek 
a góllövésbe, a harmad végére már csak egygólos hátrányban 
voltak. A második játékrészben egyik csapat sem hagyta ellépni 
az ellenfelét, mindkét oldalon két-két gól esett, ezzel továbbra is 
a Csíkszereda vezetett. A záró harmadban kicsit visszább vettek a 
tempóból a csapatok, a cívisvárosiakon némileg látszott a fáradtság, 
végül a hazaiak két góllal erősítették meg az előnyüket, 7:4-es csíki 
győzelemmel ért véget az elődöntő első találkozója. 

Egy nappal később ismét jégre léptek a csapatok, de a szurko-
lók egy teljesen más jellegű mérkőzést láthattak az előző naphoz 
képest. Az elején mindkét alakulat óvatosan kezdett, és bár voltak 
helyzeteik, a kapusok jól védték a hálókat. A második harmadban 
egy emberelőnyt használt ki a Csíkszereda, sofron váltotta gólra 
az előnyt. A záró harmad szintén nagy küzdelmeket hozott, de 
betalálni egyik csapat sem tudott, így a meccs 1:0-os szeredai 
győzelemmel zárult. 
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A párharc harmadik találkozóját három nappal később Deb-
recenben játszották a felek. A kezdő játékrészben mindkét csapat 
kóstolgatta egymást, Bartók gólja révén végül a DEAC szerzett 
vezetést, de sofron találatával egyenlíteni tudtak a vendégek. A 
második etapban a szereda kétszer is bevette a debreceni kaput, a 
mieink viszont az időkérés után sem bírtak az erdélyiek védekezé-
sével. A záró harmadban a DEAC mindenképp egyenlíteni akart, 
a Csíkszereda viszont ráérős játékot folytatott. Hetényi a találkozó 
végén elhagyta a kaput, de ez sem segített a csapaton, az erdélyiek 
végül üres kapura állították be az 1:4-es végeredményt. 

Másnap szintén jégcsarnokban folytatódott a párharc, a Csíksze-
redának már csak egyetlen győzelem hiányzott a továbbjutáshoz. 
Az első harmadban jobban kezdett a DEAC, egygólos vezetéssel 
fordultak a csapatok a második etapra, ahol tovább növelték az 
előnyt, de az erdélyiek is betaláltak egyszer, így továbbra is egygólos 
DEAC-előnnyel kezdődött a záró játékrész. A harmadik harmadban 
egyenlített a szereda, de néhány perc múlva Karmaev találatával 
visszaállt az addigi rend. Két perccel később ismét egalizáltak a 
vendégek, de 58:15-nél Molnár Dávid találatával megint vezetést 
szereztek az egyetemisták, ezt az előnyt pedig már nem engedték ki 
a kezükből, a találkozó 4:3-as hazai győzelemmel zárult. 

Az elődöntő ötödik mérkőzésén négy játékost kellett nélkülöznie 
György Józsefnek. A DEAC az első harmadban megszerezte a veze-
tést, majd a második játékrészben is tartani tudta egygólos előnyét. 
A harmadik etapban sofron egyenlítő góljára sági válaszolt, ezután 
azonban felszívták magukat a hazai pályán játszó erdélyiek, egymás 
után háromszor találtak be a kapunkba, az utolsó párharc tehát 
5:3-as csíkszeredai győzelemmel ért véget. A négy győzelemig tartó 
párharcot így az erdélyi alakulat nyerte, ők jutottak tehát tovább az 
Erste Liga döntőjébe, míg a DEAC magyar bajnoki ezüstéremmel 
zárta a szezont. György József vezetőedző így értékelte a csapat 
honlapjának a rájátszás utolsó mérkőzését: 

– Két harmadon keresztül jól játszottunk, de a meccs közben 
is kiesett egy pár játékosom. A harmadik harmadban az ellenfél 
visszaállt két sorra, nagyon ránk jöttek, ki is tudtak egyenlíteni. 
Ami az utolsó hat percben történt, azt még ki kell elemeznem. Tény 
viszont, hogy büszke vagyok a csapatomra, le a kalappal előttük, 
megcibáltuk az oroszlán bajuszát. A találkozóban benne volt a 
lehetőség, hogy visszavisszük a párharcot Debrecenbe, de egy hét-
meccses sorozatban rendszerint az erősebb tartalékokkal rendelkező 
csapatok jutnak tovább, ez pedig nálunk meccsről meccsre fogyott. 
Örvendek annak, amit itt véghezvittünk.

Vona Lilla, forrás: deac.hu

Erste Liga, eredmények: 
Rájátszás 

2022. 03. 01. Újpesti jégcsarnok 
uTE – DEAC 1-3/ h.u. (0-2, 1-0, 1-0, 0-1) 

Gólszerzők: robichaud és Németh, illetve Turcotte (2) és Klimek
2022. 03. 02., 18.30 Újpesti jégcsarnok 

uTE- DEAC 4-2 (4-1, 0-1, 0-0) 
Gólszerzők: Zsigmond, Kovács A., Csergő és Kiss P., 

illetve Molnár D. és Dalecky
2022. 03. 05., 14.05 Debreceni jégcsarnok 

DEAC – uTE 5-3 (0-1, 3-0, 2-2) 
Gólszerzők: Berta (3), Molnár D. és sági, illetve Kiss P., suter és Just 

2022. 03. 06., 14.05  Debreceni jégcsarnok 
DEAC – uTE 6-2 (1-2, 3-0, 2-0) 

Gólszerzők: Berta (2), Novotny (2), spirko és Turcotte, 
illetve suter és Just

2022. 03. 09., 18.30  Újpesti jégcsarnok 
uTE – DEAC 2-1 (1-0, 0-1, 0-0, 1-0) 

Gólszerzők: Nemes és suter, illetve Mazzag
2022. 03. 11., 18.30  Debreceni jégcsarnok 

DEAC – uTE 7-4 (1-2, 3-1, 3-1) 
Gólszerzők: Berta (2), Kuleshov (2), Mazzag, Gőz és sági, 

illetve Kiss P. (3) és Német
ElőDöntő

2022. 03. 18., 17.30  Csíkszereda 
sC Csíkszereda – DEAC 7-4 (3-2, 2-2, 2-0) 

Gólszerzők: Becze, Lapenkov, Kubát, skachkov, rokaly sz., sofron, 
rokaly N., illetve Novotny (2), Kuleshov és Molnár D.

2022. 03. 19., 17.30  Csíkszereda 
sC Csíkszereda -DEAC 1-0 (0-0, 1-0, 0-0) 

Gólszerző: sofron
2022. 03. 22., 19.00   Debreceni jégcsarnok 

DEAC – sport Club Csíkszereda 1-4 (1-1, 0-2, 0-1) 
Gólszerzők: Bartók, illetve sofron, salló, rokaly sz., és stach

2022. 03. 23., 18.00 Debreceni jégcsarnok 
DEAC – sport Club Csíkszereda 4-3 (1-0, 1-1, 2-2) 

Gólszerzők: smirnov, Novotny, Karmaev és Molnár D., illetve 
Taratukhin (2) és sofron

2022. 03. 25., 17.30  Csíkszereda 
sport Club Csíkszereda – DEAC 5-3 (0-1, 1-1, 4-1) 

Gólszerzők: skatchkov (3), sofron és stach, illetve Mazzag, Berta és sági
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